
Letošní rok byl i kvůli pandemii jiný než 
ostatní. Omezila se činnost spolků, organi-

zací, nemohly se pořádat akce pro veřejnost. 
Přesto, i v této někdy velmi těžké době, se našlo 
mnoho lidí a firem, kteří pomáhali druhým. 
A obec Bolatice jim za to upřímně děkuje. 
Spoluobčanům:
- za péči o čistotu veřejných prostranství;
- za hlášení poruch na majetku obce;
- za finanční či materiální podporu pro 
potřebné občany;
- za pomoc osamělým lidem;
- za dodržování opatření při vyhlášení nou-
zového stavu;
- paní Lydii Peterkové a manželům Poklu-
dovým - za darování vánočních stromů;
- panu Dominiku Theuerovi - za práci prů-
vodce na skanzenu, za spolupráci při vytvo-
ření adventního věnce před OÚ;
- paní Jaroslavě Burianové - za uzamykání 
vrátek u školy, u kostela a za péči o skanzen; 
- paní Aleně Nevřelové - za uzamykání hřbi-

tova a úklid v sociálkách na hřbitově;
- členům Krizového štábu (členové rady obce, Mgr. D. 
Neuvald, P. Koch, O. Langer, Doc. Ing. V. Adamec, 
Ph.D., Ing. R. Herudek, J. Gratzová) - za práci v KŠ 
a podněty pro bezpečnou obec v době pandemie;
- členům výborů a komisí při zastupitelstvu 
a radě obce - za práci pro obec;
- členům zastupitelstva - za schválení rozpočtu 
obce na rok 2021, za vzdělávání v oblasti eko-
nomiky, tvorby rozpočtu a finančního řízení obce;  
- rodičům žáků za zvládnutí online školní výuky.
- panu faráři Leslawu Mazurowskému - 
za sloužení mše svaté u příležitosti 770. výročí 
od 1. písemné zmínky o obci
Spolkům a organizacím: 
- SDH Bolatice - za dezinfekci veřejných 
prostor, za včasné zásahy u požárů a jiných 
kalamit, za péči o majetek obce;
- SDH Borová - za péči o majetek obce (vybudo-
vání nového oplocení kolem hasičské zbrojnice);
- ZŠ a MŠ Bolatice - za zajištění vhodných 
podmínek pro žáky i zaměstnance v době pan-

Vážení spoluobčané, 
milí Bolatičtí a Borovští,
  
za pár dnů skončí rok 2020, rok, který měl 
být plný velkých a hezkých akcí pro veřejnost, 
rok, kdy jsme měli oslavit 770. výročí od 1. 
písemné zmínky. Místo toho to byl rok, kdy 
celý život ve světě výrazně omezil Covid-19. 
Virus, který se čas od času objeví na země-
kouli, virus, který zabíjí miliony lidí. Po více 
jak 70 letech bez války v Evropě už nikdo 
nevěřil, že by něco mohlo narušit klidný život 
Evropanů i lidí na celém světě. Jenže kvůli 
pandemii je vše jinak. 
Na koronavirus onemocnělo v Bolaticích 
téměř 400 občanů. Bohužel, někteří jeho 
vlivem i zemřeli. 
Virus způsobil, že se zastavil veškerý kultur-
ně-společenský život, že se omezily kontakty 
mezi rodinami, známými, sousedy…
I v těchto dnech, nejkrásnějších v celém roce, 
místo prožívání krásné vánoční atmosféry 
zažíváme různá opatření a omezení kvůli 
neuvěřitelné síle viru. A tak se nabízejí otázky. 
Kdy už skončí pandemie? A pomohou ome-
zení a odříkání k posílení společnosti? Stmelí 
nás nebo rozdělí pandemie? 
To vše ukáže až čas. A také výroba léku proti 
Covidu-19. 
Věřme, že vše dopadne dobře a příští rok, ale-
spoň jeho většinu, prožijeme svobodně a bez 
omezení. 
Letošní rok také ukázal, že neštěstí může 
lidi spojovat. Zvláště při první vlně pandemie 
na jaře bylo vidět obrovskou vlnu solidarity 
mezi lidmi. Vždyť si vzpomeňte, kolik lidí se 
zapojilo do šití roušek, kolik mladých pomá-
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demie, za zvládnutí náročné online výuky žáků;
- bolatickým seniorkám - za úklid skanzenu;
- vedení spolků a organizací za udržení činnosti 
všech organizací.
Firmám: 
- Ing. Danielu Halfarovi - za zvládnutí 
náročného stavebního dozoru na stavbě 
nového náměstí;
- firmě Dopravní projektování - za autorský 
dozor na stavbě nového náměstí;
- firmě DK1 - za autorský dozor při stavbě 
budovy ve Sportovně-relaxačním areálu 
na Borové;
- TS Bolatice - za výstavbu v obci (chodník 
na Větřáku, budova ve sportovně-relaxač-
ním areálu na Borové atd.), za odstraňování 
závad na majetku obce;
- Zahradnictví Mazal - za věnování advent-
ních věnců na OÚ;
- p. Vlastislavu a Radku Poláškovým - 
za zajištění vánočních stromků na kruhovou 
křižovatku a větví na adventní věnec; 
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halo při dezinfikování u obchodů, jak hasiči 
pomáhali a pomáhají s dezinfekcí veřejných 
prostor, jak soused sousedovi nakupoval, jak 
byl každý opatrný a dodržoval veškerá opat-
ření. Jenže podzim už přinesl i trochu nevrlosti 
a nedodržování opatření. 
A také zatajování onemocnění koronavirem, 
aby lidé nebo jejich blízcí nemuseli do karan-
tény, a tak bych mohl pokračovat. Na všechny 
toho už bylo dost. 
Chápu, že lidé mají všech omezení plné zuby. 
I mně vadí omezení a z roušky jsem nešťastný. 
Ale tam, kam jim mám nosit, ji nosím. 
Musím však zde napsat, že někteří občané ji 
zbytečně nosí i tam, kde nemusí. Viděl jsem 
řadu občanů jet na kole s rouškou, v autech, 
i když jeli sami, měli roušku i tehdy, když šli 
úplně sami po obci. Rouška se musí nosit vždy 
ve vnitřních prostorách a venku při setkání 
s jinými lidmi. Třeba to ani řada lidí nevěděla 
a možná, že někomu tato informace pomůže 
v orientaci, jak nosit roušku. 

Milí spoluobčané, 
přiznám se, že raději bych tady psal o hez-
kých akcích, o úspěších našich občanů, zval 
bych Vás na koncerty, na koledy, na oslavu 
výročí Bolatic. 
Ale věřím, že si ještě vše vynahradíme. Vždyť 
život ještě nekončí. 
A také jsem Vám chtěl napsat i o tom, že 
i já slavím v obci letos výročí, již 30 let jsem 
členem zastupitelstva. Z toho 28 let členem 
rady obce (4 roky místostarosta, 22 let sta-
rosta). Byly to roky zajímavé, se spoustou 
menších i větších úspěchů, ale občas se 
i něco nepodařilo. Bez Vaší podpory a pod-
pory mé rodiny bych tak dlouho nevydržel. 
Moc Vám proto děkuji za podporu při rozvoji 
obce a věřím, že budete nakloněni příznivě 
nejen mně, ale především naší obci. 
Přeji Vám hezké a klidné prožití Vánoc 
a do nového roku Vám přeji pevné zdraví, 
štěstí, lásku, Boží požehnání a také volný 
pohyb po celé republice i světě. 

Herbert Pavera

Motto: „Je zhola zbytečné se ptát, má-li život 
smysl či ne. Má takový smysl, jaký mu dáme.“ 

(Seneca)

- p. Marku Kalužíkovi - za pomoc při insta-
laci vánoční výzdoby;
– p. Danieli Černotovi - za darování 5 ks 
sazenic stromů Thuja plicata.
- Autodoprava - Michael Fus; AZPEK, s.r.o.; 
p. Erich Stromský; Hafera - učební pomůcky, 
s.r.o.; p. Josef Fus; ISOTRA a.s.; MALHVO, 
s.r.o.; manželé Jana a Josef Šimečkovi; Účetní 
kancelář - Jana Mochová; Úklidová služba 
Janka - Jana Jařábová; Audit-web, s.r.o.; Zubní 
ordinace - MDDr. Anna Enderová - za finanční 
dary a materiální pomoc, poskytnuté na kulturu;
- všem živnostníkům a firmám, kteří nemohli 
z důvodu nouzového stavu provozovat své 
firmy - za udržení podnikatelské činnosti.
Ostatním:
 - zaměstnancům obce - za práci pro občany 
a obec v době pandemie, za další vzdělávání 
v oblasti samosprávy;
- všem lidem, kteří svým úsměvem a dobrý 
slovem potěšili své sousedy, spoluobčany. 

Herbert Pavera

Vánoční přání
Kouzlo Vánoc, to je klid a radost, 
vzájemná blízkost, štěstí, 
o které se můžeme podělit. 
Kouzlo Vánoc, to je i vůně 
jehličí, vanilky a svíček. 
A především je to teplo 
domova, kouzlo okamžiku 
a láska našich nejbližších. 
Krásné a požehnané 
vánoční svátky a v novém 
roce 2021 spoustu zdraví, 
štěstí, radosti a hezkých setkání

přejí zastupitelé a zaměstnanci 

obce Bolatice
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Opusta se začne revitalizovat 
příští rok!  
Potok Opusta, jehož tok se vine jižní částí bolatického katastru, se bude konečně revitalizovat. 

Potok pramení u lesa Křeménky a protéká katastrem obce Bolatice, Bohuslavice a Dolní 
Benešov, kde vtéká do řeky Opavy. 
O obnově toku a vrácení toku do jeho původního koryta se mluví již více jak 15 let. Před několika 
lety uskutečnil správce toku Povodí Odry revitalizaci první části Opusty u jejího pramene. Bo-
hužel, část potoka mezi cestou ke kompostárně a čistírnou odpadních vod se zatím neplánuje 
upravit. 
Ale nejdelší část potoka, za ČOV po jeho toku, se již příští rok bude revitalizovat. Vznikne zde 
soustava tůněk, rozlévacích luk a vysadí se zde také stromy. 
A tak náš katastr získá další významný krajinný prvek. 
Zda se v budoucnu upraví i zbytek toku na našem katastru, o tom se rozhodne při jednáních 
mezi vedením obce a vedením Povodí Odry.                     Herbert Pavera

Na katastru obce se opraví 
další polní cesty

Na Borové vyrostla hrubá stavba nové budovy se zázemím především pro hasiče a sportov-
ce. Její výstavbu realizují zaměstnanci TS ve spolupráci s dalšími firmami (materiál - DK1, 

Stavebniny Janík, PRO-DOMA; okna, dveře - Baran-FMB, spol. s r.o.; střecha - Pustelník, s.r.o.; 
foukaná izolace - Solich a Stavař, s.r.o.; lité podlahy - DUDA, obchodní a stavební společnost; 
elektro práce - P. Rataj, T. Michalík). Do Vánoc by měla být zabudována okna a dveře, provedlo 
se zhotovení stropu sádrokartony a litá podlaha.
V průběhu zimy by měly pokračovat práce na interiéru (příčky, obklady, rozvody vody, elektřiny), 
na jaře se pak interiér dokončí (PVC podlahy, vybavení), udělá se fasáda a okolí budovy upraví 
tak, aby v létě již areál mohl sloužit veřejnosti.                    Herbert Pavera

Státní pozemkový úřad nechal letos opravit polní cesty do Bohuslavic (od ČOV Bolatice) a část 
cesty do Dolního Benešova v rámci komplexních pozemkových úprav na obou katastrech. 

Příští rok by měl zajistit pokračování opravy polní cesty z Borové do Dolního Benešova. A obec 
Bolatice nechá opravit na své náklady část cesty (cca 50 m) na bolatickém katastru. 
Obec rovněž požádala SPÚ o opravu polní cesty na Vyhlídku, na kterou už máme projektovou 
dokumentaci i stavební povolení. Tak uvidíme, zda se podaří udělat další krok ke zlepšení stavu 
polních cest na našem území.                      Herbert Pavera

Budova ve sportovně-relaxačním 
areálu je z větší části hotová

Obec Bolatice dlouho řešila problém pohybu dětí na přístupové cestě do školy na ul. Luční. 
Tou proudily desítky žáků hlavně při příjezdu autobusu z Borové. 

V návrhu byl chodník na ul. Luční, jednosměrka (ta se využívá jen při špatné sjízdnosti této ces-
ty). Jedním z dalších návrhů byl chodník kolem areálu TS Bolatice přes tzv. Větřák. Jeho výstavbu 
provedli zaměstnanci TS a v silně kopcovitém terénu zvládli výstavbu výborně. U chodníku je 
veřejné osvětlení a také zábradlí. Problém při výstupu po strmém chodníku budou mít asi starší 
lidé, ale pokud ho využijí, budou si moci v polovině odpočinout na lavičce. Je dohoda s panem 
ředitelem ZŠ a MŠ, že třídní učitelé seznámí žáky s chodníkem na společné procházce.
Obec tak realizovala jeden z dalších návrhů dětí, které řeší bezpečnost silničního provozu 
v naší obci.                       Herbert Pavera

Schody přes Větřák zkrátí školákům 
cestu do školy 

Výměna sloupů ČEZ způsobila výpadky 
veřejného osvětlení i místního rozhlasu

Firma ČEZ Distribuce již několik týdnů provádí výměnu betonových sloupů pro vedení NN na uli-
cích Hornická, Sokolovská, Opavská, Družstevní, Nádražní a přilehlé ulice. 

I proto často dochází k vypínání elektrického proudu v obci. To však není jediný problém, kte-
rý tato výměna přináší. S výměnou sloupů souvisí totiž i sundání rozvodů veřejného osvětlení 
a místního rozhlasu. V místech realizace pak nesvítí světla a nefunguje místní rozhlas. Ono totiž 
nejde dělat vše souběžně se zaměstnanci ČEZ. Teprve až oni dokončí své práce, nastupuje naše 
firma, která natáhne rozvody, nainstaluje světla a rozhlasy. 
I vzhledem k šíření nákazy to mohlo trvat i několik dnů a týdnů. Proto děkujeme za pochopení 
s nastalou situací.                       Herbert Pavera

Adventní věnec před OÚ 
přinesl radost nejen dětem
Již několik let připravuje obec adventní věnec v parčíku před budovou obecního úřadu. Na jeho 

výrobě se podíleli zaměstnanci obce společně s autorem nápadu tvorby věnce panem Domini-
kem Theuerem, rodinou Poláškových, která zajistila větve, Zahradnictvím Mazal, které poskytlo 
ozdoby, a panem Markem Kalužíkem, který ozářil věnec světýlky. 
Podle ohlasů občanů se věnec líbí nejen dospělým, ale především dětem. 
I v dalších letech bychom chtěli pokračovat ve zhotovení věnce, ale možná mu bude příští rok již 
konkurovat vánoční strom a osvícené nové náměstí.                    Herbert Pavera
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Rozpočet obce na rok 2021 je nejvyšší za celou 
éru obce!
Obec Bolatice bude v roce 2021 hospodařit s rozpočtem ve výši 177 129 460,-Kč v příjmech 

i výdajích. 
Je to vůbec nejvyšší rozpočet za celou dobu fungování obce! 
Rozpočet schválilo zastupitelstvo obce na svém zasedání dne 14. prosince 2020.
Příjmy tvoří 60 mil. Kč z daní 40 mil. Kč úvěr od KB Opava na výstavbu Domu soc. služeb sv. 
Kateřiny, 38 mil. Kč dotace z Ministerstva práce a sociálních věcí na tento dům, asi 10,5 mil. 
Kč za vodné a stočné, 10 mil. Kč tvoří zůstatek z letošního roku, 4,3 mil. Kč obdrží obec na do-
tacích (biokoridor, skanzen, květnaté louky, spolupráce školy s polským partnerem, hasiči), 2,9 
mil. Kč získá obec od státu na výkon státní správy, 2 mil. Kč přijdou do rozpočtu ze splátek 
kotlíkových dotací a z půjček z Fondu rozvoje bydlení; zbylé příjmy tvoří příjem z pronájmů 
obecních prostor, dary firem atd. 
Je možné, že v příjmech dojde ke změnám, protože Senát upravil daňový balíček mj. zvýšením 
rozpočtového určení daní pro obce a kraje, a tak se může stát, že do rozpočtu obce ještě při-
bude cca 7 mil. Kč. Ale zatím se neví, jaký bude vývoj ekonomiky v příštím roce, proto s tímto 
příjmem ještě nepočítáme v rozpočtu. 
Z výdajů téměř polovinu ukrajuje výstavba domu soc. služeb (80 mil. Kč), 11 mil. Kč jde na platy 
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zaměstnanců obce a obecního úřadu, se 7,5 mil. Kč počítá obec v rozpočtu na vykoupení částí 
pozemků v areálu bývalého JZD, 7,2 mil. Kč půjde na provoz vodovodů a kanalizací, 6,3 mil. 
Kč má obec jako rezervu, 5,3 mil. Kč vydá obec na provoz školských zařízení, zhruba 5 mil. 
Kč bude stát oprava a údržba silnic (mj. druhá vrstva v průmyslové zóně, prodloužení části ul. 
Třešňová, zimní údržba), dalších 5 mil. Kč jde na výstavbu a údržbu chodníků (oprava chodníku 
na ul. Hlučínská, čistota veřejných prostor), 4,8 mil. Kč vydá obec na sběr a likvidaci odpadů, 
4,5 mil. Kč investuje obec do opravy veřejného osvětlení, 4,3 mil. Kč obdrží spolky a organizace 
(na provoz činnosti hasičů je připraveno 2,2 mil. Kč, pro farnost 0,5 mil. Kč atd.), na kulturu 
je vyčleněno 3,5 mil. Kč (z toho 1,2 mil. Kč na provoz KD), 3,1 mil. Kč tvoří náklady na činnost 
zastupitelstva, 3 mil. Kč bude stát dokončení stavby Sportovně-relaxačního areálu na Borové 
další, 3 mil. Kč má obec připravené na kotlíkové dotace a modernizaci bytového fondu. Obec 
počítá i s možnými výdaji na koupaliště (skluzavka - 2 mil. Kč) a údržbu svého majetku. Pokud 
se bude rozpočet vyvíjet lépe, než se předpokládá, v průběhu roku se schválí úprava rozpočtu 
a případné další investice. 
Je také možné, že obec bude muset z důvodu ekonomické krize šetřit. Pak se odloží některé 
investice a spolkům a organizacím se zkrátí příspěvky o 10 %. Ale snad k tomu nedojde. 

Herbert Pavera

Tříkrálová sbírka bude! 
Charita Hlučín ještě v listopadu nevěděla, kdy uskuteční tradiční Tříkrálovou sbírku, protože situace s koronavirem nevypadala 

zrovna dobře. V prosinci však již bylo rozhodnuto a tři králové nás navštíví ve dnech 8. a 9. ledna 2021.  
Tříkrálová sbírka je největší sbírkou v České republice a získané finanční prostředky pomáhají charitě poskytovat služby veřejnosti 
i rozvíjet svou činnost. 
Letos v lednu jsme u nás i v celém regionu nasbírali rekordní částku, a třeba příští rok bude opět rekordní. Lidí, kteří potřebují 
pomoci, je stále dost.                         Herbert Pavera

Kompenzace 
firmám za uzavření 
provozoven 
Nouzový stav zavřel začátkem října restaurace, prodejny 

a služby. Některým firmám pomohl stát, ale řada z nich 
si nesáhla na žádnou pomoc nebo dostala jen nepatrný zlo-
mek toho, co by potřebovaly. A tak se rozhodlo zastupitelstvo 
obce alespoň částečně poskytnout malou finanční výpomoc 
živnostníkům a firmám, které nemohly poskytovat své služ-
by a podnikají v pronajatých prostorách. Příspěvek od obce 
získalo 15 firem a celkem obec rozdělila, popř. prominula 
úhradu nájemného ve výši cca 200 000,- Kč. 

Herbert Pavera

Dům sociálních 
služeb 
sv. Kateřiny 
se začne stavět!

Domovy pro seniory mají v regionu Hlučínska města Hlučín 
a Kravaře. Další nejbližší se nacházejí v Háji ve Slezsku 

a v Opavě. A v roce 2022 by měl být otevřen nový domov pro 
seniory i u nás v Bolaticích. 
Moderní „Dům sociálních služeb sv. Kateřiny“ (tak zní ofici-
ální název domova) bude stavět firma PS Brno, která vyhrála 
výběrové řízení a která nabídla cenu ve výši necelých 75 mil. 
Kč bez DPH. 
Obec již má i stavební povolení, na příští rok má připrave-
né finanční prostředky ve výši 80 mil. Kč (38 mil. Kč dotace 
MPSV, 40 mil. Kč úvěr, 2 mil. Kč z vlastního rozpočtu), a tak 
nic nebrání tomu, aby v lednu bylo předáno staveniště a za-
čala samotná stavba domova. 
Vznikne v něm 32 míst pro stálé klienty a také 10 míst pro 
denní stacionář. V průběhu příštího roku bude obec hledat 
jak ředitele/ředitelku domova, tak i zaměstnance. První 
klienti by se mohli stěhovat do Domu sociálních služeb sv. 
Kateřiny před Vánocemi 2022. 
Investice do domova pro seniory bude největší investicí v his-
torii obce. Přijde na cca 100 mil. Kč. 

Herbert Pavera



ROZPOČET OBCE BOLATICE NA ROK 2021

                       
       
                                                              Příjmy                               Vydání  

OdPa Pol. Název v tis. Kč OdPa Název v tis. Kč 

  1111 Daň ze závislé činnosti 13 000,00 1014 Ozdravování zvířat 160,00 
  1112 Daň z příjmu FO 300,00 2143 Cestovní ruch 694,00 
  1113 Dan srážková FO 950,00 2212 Silnice 5 030,00 
  1121 Daň z příjmu PO 12 400,00 2219 Ostatní zál. komunikací-doprava a chodníky 5 320,00 
  1122 Daň za obec 1 200,00 2221 Provoz veřejné silniční dopravy 0,00 
  1211 Daň z přidané hodnoty 32 000,00 2292 Dopravní obslužnost 150,00 
  1332 Poplatek za znečišťování ovzduší 0,00 2310 Pitná voda - vodovod 2 952,00 
  1334 Odvod za odnětí PF 200,00 2321 Odpadní voda + ČOV 4 324,00 
  1341 Poplatek ze psů 65,00 2339 Záležitosti vodních toků a vodohosp. - hráze 100,00 
  1343 Poplatek za užívání veřejného prostranství 5,00 3113 Základní škola 200,00 
  1361 Správní poplatky 300,00 pol.5331 příspěvek na činnost ZŠ a MŠ 5 140,00 
  1381 Daň z hazardních her 300,00 3299 Ostatní záležitosti vzdělávání MA21 200,00 
  1383 Zrušený odvod z výherních hracích přístrojů 0,00 3314 Knihovna 1 585,00 
  1511 Daň z nemovitosti 2 000,00 3326 Obnova a zachování kult. památek 150,00 
  2460 Splátky půjček „FRB a kotlíkové“ 1 950,00 3330 Činnost registrovaných církví 500,00 
  4111 Neinvestiční dotace z všeobc. st. pokl. 100,00 3341 Rozhlas a televize 300,00 
  4112 Neinv .transfery ze SR v rámci souhr. dotace 2 884,46 3349 Zpravodaj - ostatní zál. sděl. prostředků 200,00 
  4113 Neinv. transfery z e stáních fondů 282,50 3392 Zájmová činnost v kultuře-kulturní dům 1 240,00 
  4116 Neinv. dotace ze SR  - hasiče a efekt. veř. spr 150,00 3399 Ostatní zálež. kultury-kultura obce 2 360,00 
  4122 Neinv. dotace-z MSK - na hasiče 50,00 3412 Sportovní zařízení v obci 860,00 
  4113 Neinvestiční transf. z fondů 2 486,00 3419 Ostatní tělových. činnost - Pomozte dětem 10,00 
  4213 Investiční transfery ze státních fondů 977,50 3421 Využití volného času dětí vč. přísp. spolkům mládež 1 777,00 
  4216 Ost. neinvest. y 37 793,60 3429 Ostat. záj. činnosti-koupaliště a přísp. spolkům dosp. 3 375,00 
  4223 Investiční transfery od Region.rad 526,00 3511 Všeobecná ambul. péče 230,00 

1019   Ostatní zeměděl. a potr. činnost 53,00 3612 Bytové hospodářství 285,00 
2143   Cestovní ruch 5,00 3613 Nebytové prostory - DOS, sběrna 455,00 
2219   Ost. zálež. pozemních komunikací 78,40 3619 Fond rozvoje bydlení - půjčky občanům 3 000,00 
2310   Pitná voda-vodné 4 276,00 3631 Veřejné osvětlení 5 340,00 
2321   Odpadní vody-stočné 5 170,00 3632 Pohřebnictví 470,00 
3113   Základní škola 300,00 3635 Územní plánování 80,00 
3314   Činnosti knihovnické 40,00 3639 Komunální služby a územní rozvoj 7 990,00 
3341   Rozhlas a televize 1,00 3719 Ostatní činnosti k ochraně ovzduší 40,00 
3349   Ostatní záležitosti sděl. prostředků 20,00 3722 Sběr a svoz komun. odpadů 4 800,00 
3392   Zájmová činnost v kultuře 95,00 3729 Ostatní nakládání s odpady 3 650,00 
3399   Ostatní záležitosti kultury 300,00 3745 Veřejná zeleň 4 500,00 
3412   Sportoviště v majetku obce 60,00 4341 Soc. pomoc v hmotné nouzi-drážní dům 20,00 
3429   Ostatní záj. činnost-koupaliště 200,00 4351 Pečovatelská služba DPS + Centrum soc. služeb 80 287,00 
3511   Všeobecná ambul. péče 380,00 4359 Ostatní sociální péče 878,00 
3612   Bytové hospodářství 670,00 5212 Ochrana obyvatelstva 720,00 
3613   Nebytové hospodářství 1 351,00 5311 Bezpečnost a veřejný pořádek 700,00 
3632   Pohřebnictví 50,00 5512 Požární ochrana - SDH Bolatice a Borová 2 865,00 
3639   Komunální služby a územní rozvoj 290,00 6112 Zastupitelstvo obce 3 170,00 
3699   Ostatní záležit. komun. služeb - FVE 100,00 6114 Volby v 2021 do Parlamentu ČR 100,00 
3722   Sběr a svoz komunálního odpadu 2 100,00 6149 Ostatní všeobecná vnitřní správa j.n. 0,00 
3725   Využívání a znešk. komun. odpadů 580,00 6171 Činnost místní správy 10 955,00 
3729   Ostatní nakládání s odpady 10,00 6310 Obecné výdaje z fin. operací 480,00 
4341   Soc. pomoc v hmotné nouzi-drážní dům 150,00 6320 Pojištění funkčně nespecifik. 325,00 
4351   Pečovatelská služba 450,00 6330 Převody do sociálního fondu 300,00 
4359   Ostatní služby a činnosti v soc. oblasti 100,00 6399 Ostatní finanční operace 1 800,00 
5311   Bezpečnost a veřejný pořádek 3,00 6402 Finanční vypoř. min. let 15,00 
5512   Požární ochrana 127,00 6409 Ostatní činnosti 280,00 
6171   Činnost místní správy 110,00 6409 Rezerva 6 267,46 
6310   Obecné příjmy z fin. operací 40,00       
6330 4134 Převody vlastním fondům-sociální fond 0,00       

              
Tř.8 8123 Přijaté dlouhod. úvěry 40 000,00   Suma výdajů bez tř.8 176 629,46 

  8115 Počáteční stavy běžných účtů fondů 1 100,00 Tř.8     
  8115 Počáteční stavy běžných účtů obce 9 000,00 8124 Splátky úvěrů u KB v 2021 500,00 

    Celkem 177 129,46   Celkem 177 129,46 
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Oslavy obce 
se 20. prosince neuskuteční

Měla to být velká sláva, ale nebude… 
Naše obec pořádá každých pět let oslavy svého výročí od 1. písemné zmínky o obci. Letos 

uplynulo 18. prosince již 770 let od chvíle, kdy papež Inocenc IV. dal ve své listině vystavené 
v Lyonu pod ochranu obec Bolatice cisterciákům z Velehradu. 
Kvůli nouzovému stavu a veškerým omezením jsme museli od oslav ustoupit. I právě díky plá-
novaným oslavám jsme spěchali s budováním nového náměstí, měli připravený zajímavý bohatý 
kulturní program a občerstvení pro veřejnost. 
Náměstí je sice hotové, ale žádné oslavy nebudou.
Z celé oslavy zůstala jen mše svatá, která bude sloužená v neděli 20. prosince ve 14:00 hod. 
v kostele sv. Stanislava, a snad se tam alespoň s některými z Vás uvidíme. 
Snad příští rok v létě, kdy by pandemie mohla ustoupit, zpětně vše oslavíme.  

Herbert Pavera

Zprávy ze Senátu 
V Senátu se jednalo jako nikdy 

v minulosti. Důvodem bylo 
projednání zákonů v legislativní 
nouzi, které mají pomoci ekono-
mice, podnikatelům i občanům, 
a také zvolení 21 nových senáto-
rů. V listopadu se konaly celkem 
dvě schůze. První schůze byla vě-
nována především protokolárním 
věcem, jako je například složení 
slibu nových senátorů a senáto-
rek či volba předsedy a místo-
předsedů. Jak již asi víte i z médií, předsedou byl zvolen Miloš Vystrčil, který funkci vykonával již 
posledních pár měsíců. Senát se také rozhodl snížit počet místopředsedů z pěti na čtyři, aby vše 
odpovídalo síle jednotlivých klubů. 
Den poté začala schůze druhá, která trvala celkem 3 dny a protáhla se tak do dvou jednacích 
týdnů. Jednou z nejprobíranějších kauz v médiích byla novela přinášející jednorázový příspěvek 
k důchodu ve výši 5 000,- Kč. Senát se rozhodl návrhem nezabývat, čímž jej de facto schválil 
a poslal k podpisu prezidentovi. 
Schválena byla vládní novela zákona na ochranu zvířat proti týrání, kterou mj. se od roku 2027 
zakázal klecový chov nosnic, postupný zákaz drezury v cirkusech či zpřesnění definice týrání 
zvířat. Velice rychle byl pak přijat návrh poslanců na dodatečné odškodnění obětí demonstrací 
z roku 1969. Stejně tak byl přijat návrh k vysokým školám, které budou moci výuku provádět 
distančně či specificky organizovat akademický rok v případě nouzového stavu apod. 
S pozměňovacími návrhy Senát poslancům vrátil zpět hned tři vládní návrhy týkající se odpadů, 
skládkování a recyklace a novelu zákona o obalech přímo zamítl. Bohužel, poslanci zákony 
schválili v původní podobě a mj. se bude skládkovat až do roku 2030. Poslanci se budou také 
zabývat vráceným návrhem zákona o tzv. „paušální dani“, v rámci kterého Senát upravil nelogič-
nost rozdělování výnosu z daně z příjmu fyzických osob. Tuto senátní úpravu podpořila i samotná 
ministryně financí. Dále Senát s pozměňovacími návrhy vrátil předlohu zákona o prokazová-
ní plnění kvalifikačních předpokladů, jelikož vláda při zpracování opomněla na strojvedoucí 
na dráze. Proto senátoři připravili urychleně změnu, která tento nedostatek v zákoně vyřešila, 
a poslanci ji následně schválili.
Senát se také vyjádřil k současné situaci v České televizi a konstatoval svůj názor, že způsob, 
jakým Rada ČT odvolala dozorčí komisi, nebyl v souladu se zákonem o České televizi a vyzval 
Poslaneckou sněmovnu k dalšímu řešení.  
Třetí, v letošním roce zřejmě poslední řádná schůze Senátu, byla svolána na 3. prosince a pro-
gram schůze čítal na 30 bodů. V prvním jednacím dni se senátoři vypořádali především s nove-
lou zákona o distribuci pojištění a zajištění, která umožní zprostředkovatelům a zaměstnancům 
pojišťoven složit odborné zkoušky v pozdějším termínu. Druhou důležitou novelou byla změna 
zákona o spotřebních daních. Senát novelu vrátil do Poslanecké sněmovny s pozměňovacím ná-
vrhem, který živnostníkům pobírajícím kompenzační bonus opět umožní čerpat na zaměstnance 
také podporu z programu Antivirus. Současně jsou novelou zákona pivovary osvobozeny od pla-
teb DPH za vylité pivo, které se z důvodů zpřísňujících se opatření v restauracích a hospodách 
už neprodá.
Schůze dále pokračovala 10. prosince, kdy byl hlavním bodem jednání mediálně známý daňový 
balíček pro rok 2021. Po desetihodinovém jednání byl schválen návrh počítající se zrušením 
superhrubé mzdy, postupným zvýšením slevy na poplatníka i více penězi pro obce a kraje, které 
v souvislosti se změnami v oblasti daní přijdou o své příjmy a možnost například investovat.
Schůze pokračovala ještě 16. a 17. prosince, kde senátoři projednali na 20 bodů, mezi kterými 
byla například novela zákona o zbraních či zákon o náhradním výživném.
Více informací o projednaných zákonech i dění v Senátu najdete na www.senat.cz.
                  Herbert Pavera 
                  

PROVOZNÍ DOBA OBECNÍHO ÚŘADU 
BOLATICE BĚHEM VÁNOČNÍCH SVÁTKŮ 2020

Pondělí 21. 12. 8:00 – 11:00 13:00 – 16:30 
Úterý 22. 12. 9:00 – 14:00  
Středa 23. 12. ZAVŘENO 
Čtvrtek 24. 12.  SVÁTEK 
Pátek 25. 12. SVÁTEK 
Sobota 26. 12. SVÁTEK 
Neděle 27. 12. ZAVŘENO 
Pondělí 28. 12. 8:00 – 11:00 13:00 – 16:30 
 
Úterý 

 
29. 12. 

 
8:00 – 11:00 

13:00 – 15:00 
Na pokladně nelze 
platit v hotovosti 

Středa 30. 12. ZAVŘENO 
Čtvrtek 31. 12. ZAVŘENO 
Pátek 1. 1. 2021 SVÁTEK 
Pondělí 4. 1. 2021         8:00 – 11:00                 14:00 – 16:30 

 

Senioři, buďte opatrní 
i ve vánočním období
I přes veškerá úskalí letošního roku se blíží předvánoční čas. V tomto období si všichni začínáme 

uvědomovat tu magickou sílu Vánoc. Žijeme v očekávání, těšíme se na čas strávený s rodinou a svými 
blízkými, a tak se stává, že ztrácíme svou obezřetnost, na které v průběhu roku tolik lpíme. Bohužel 
i v tento čas se najdou takoví, kteří se právě toho snaží zneužít. Nejohroženějšími se stávají naši senioři. 
S jiskrami v očích, s naspořenými penězi ze svého důchodu chtějí obdarovat své blízké a často 
vyrážejí do nákupních center s velkými obnosy peněz ve svých peněženkách pečlivě uložených 
v kabelkách a nákupních taškách. V nepřeberném množství dnešních nabídek, a to nejen ob-
chodních domů, stojí před regály plnými různého zboží, mačkajíc se v davu dalších nakupujících 
odkládají kabelky do nákupních vozíků a po očku sledují vystavené zboží. To je však ten oka-
mžik, po kterém poté se slzami v očích sdělují bezpečnostní službě, že byli okradeni. 
Dnešní senioři však nemusejí o své úspory přijít pouze odcizením peněženky. Řada dnešních 
seniorů se pohybuje v internetovém prostředí, ať již z nutnosti doby, kdy alespoň tímto způso-
bem mohou komunikovat se svými blízkými. Není nic jednoduššího než ceny nabízeného zboží 
v kamenných obchodech srovnat s cenami různých srovnávacích portálů na internetu. E-shopy 
vedou prim, jsou přehledné, jednoduše pár kliky si nakoupíme zboží, které je nám doručeno až 
do tepla domova. Ovšem i tato forma nákupu nese svá rizika. Sice se nepotkáme tváří v tvář pří-
padnému zloději, ale také můžeme přijít o své úspory. Jedním z doporučení je, pokud to ovšem 
daný e-shop povoluje, nakupovat na dobírku a neplatit za dané zboží předem. Mohlo by se totiž 
stát, že se se svým nákupem nikdy nesetkáte. Samozřejmě lze nalézt i různé recenze na daný 
obchod, ale přiznejme si, kdo tyto recenze čte? Mějte také na paměti, že neuvádíme svá čísla 
občanských průkazů nebo celá rodná čísla. Taková sdělení by nám do budoucna mohla přinést 
nejeden problém, jako třeba fiktivní výzvy k uhrazení finanční částky. 
Nadchází také doba dobročinných sbírek různých podob, před Vánoci jsme všichni trochu více 
naladěni na vlnu pomáhání ostatním. U dveří nám může zazvonit kdokoliv, třeba i osoba pro-
kazující se danou společností, která např. sbírku zaštiťuje. Vstupní dveře bytů jsou většinou 
opatřeny kukátky, využívejte je, než někomu otevřete dveře bytu. Nevpouštějte do bytu ani domu 
cizí osoby. Pokud již k tomu došlo, nenechávejte tyto osoby nikdy o samotě, nedovolte, aby se 
vám volně pohybovaly po Vašem bytě. Neodcházejte od nich k místům, kde máte uloženy své 
úspory. Neukazujte, kolik peněz máte v peněžence. Ostatně ani informaci, kolik peněz jste si 
naspořili, nikdy nikomu nesdělujte. Úspory jsou pouze vaše!!!
Knižní publikace „Černá kronika aneb ze soudních síní“ policie Moravskoslezského kraje pou-
tavým způsobem vypráví příběhy seniorů, ne však vždy se šťastným koncem. Kniha, plná pou-
tavých příběhů, již byla v uplynulém období distribuována do všech knihoven obcí s rozšířenou 
působností v Moravskoslezském kraji. Knihou také disponují některé spolky seniorů či domovy 
pro seniory, ve kterých proběhly preventivní besedy s preventisty Moravskoslezského kraje. 
Mysleli jsme i na ty, kterým už v pokročilém věku neslouží zrak a pro ty byla kniha namluvena 
a vydána jako audiokniha.
Jako poslední novinku moravskoslezská police představila didaktickou hru nazvanou „Kterak se 
obětí nestáti“. Hrát ji může dva až šest hráčů ve věku od šesti let. Obsahuje oboustrannou hrací 
desku, hrací kostky, figurky, herní karty a pravidla. Jedna strana hrací desky se věnuje oblasti 
vlastního bezpečí, kritickým situacím doma i venku a druhá strana náleží tématu kybernetické 
bezpečnosti, tedy jak se bezpečně chovat v on-line prostředí.  
Cílem projektu je seznámit veřejnost se základními pravidly bezpečného chování, aby se nestala 
obětí trestného činu. Hra je určena k distribuci vybraným subjektům, jako jsou základní školy, 
kluby seniorů, zařízení pro seniory, knihovny obcí s rozšířenou působností. 
V případě zájmu o tuto novou hru nás můžete kontaktovat prostřednictvím e-mailu krpt.preven-
ce@pcr.cz. Distribuce hry bude zajištěna do vyčerpání zásob.
Tradičně máme pro seniory v rámci preventivní činnosti připraveny k dispozici také drobnosti 
v podobě křížovek či zvětšovacích lup pro lepší čtení.
S přáním klidného prožití svátků vánočních a nejen jich

Police České republiky, oddělení prevence Moravskoslezského kraje
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Jeden z mála neopravených domů v obci má novou fasádu. A moc mu to sluší. 
Vlastníci bytů v bývalém „učitelském“ domě se rozhodli i za pomoci obce (0,5 mil. Kč půjčka 

na opravu a modernizaci bytového fondu) dům v centru obce upravit. A výsledek všichni vidíte. 
Děkujeme!                         Herbert Pavera

Během listopadu a prosince prováděla firma Vodní zdroje Ekomonitor Chrudim likvidaci sta-
rých nepotřebných vrtů, které se nacházejí na katastru obce Bolatice.

Jednalo se o sedm starých, nevyužitelných, z větší části průzkumných hydrogeologických vrtů, 
které bylo nutno odborně zlikvidovat tak, aby nedošlo k případnému ohrožení životního prostředí 
nebo obyvatel.

Hloubka likvidovaných vrtů byla od 26 do 81 metrů. Vrty byly zlikvidovány v souladu se záko-
nem. Na financování této akce byla získána dotace ze SFŽP ve výši 977. 000,- Kč  
  Martin Bortlík

Zastupitelé a zaměstnanci 
se vzdělávali

Bolatice mají 
nové náměstí!

Díky dotaci z Ministerstva práce a sociálních věcí na realizaci projektu „Efektivní veřejná 
správa obce Bolatice“ se mohli během podzimu zastupitelé, zaměstnanci obce i členové 

Finančního výboru vzdělávat na třech seminářích. 
První se uskutečnil 17. září na téma „Rozpočet, tvorba rozpočtu“, v rámci kterého se účastníci 
semináře seznámili se základy a principy tvorby rozpočtu, rozpočtovou skladbou, sestavováním 
obecních rozpočtů, problematikou dotačních titulů ve vazbě na rozpočet, schvalování rozpočtu, 
rozpočtové změny, rozpočtové výhledy, rozpočty příspěvkových organizací zřízených obcí atd. 
Druhý se konal 24. září a náplní tohoto semináře bylo seznámit účastníky s prováděcími předpisy 
a druhy zadávacích řízení a jak správně organizovat veřejné zakázky. 
Třetí seminář se měl konat 15. října, ale vyhlášení nouzového stavu termín odsunulo. Po od-
souhlasení možného online vzdělávání poskytovatelem dotace byl za vhodný termín zvolen 8. 
prosinec. Tématem tohoto posledního semináře bylo Finanční řízení a byl věnován problematice 
finančního řízení obcí a jimi provozovaných institucí a organizací napojených na obecní rozpočet 
(příspěvkové - ZŠ a MŠ, budoucí dům pro seniory, i právnické - Technické služby), to vše s důra-
zem na praktické zkušenosti z této oblasti. 
Každého semináře se účastnilo více jak dvacet účastníků. 
Konečným výsledkem celého vzdělávání by mělo být větší povědomí zastupitelů, zaměstnanců 
ekonomického oddělení a členů Finančního výboru o ekonomice obce i o výběrových řízeních. 

Herbert Pavera

Likvidace 
nepotřebných vrtů

„Učitelský“ dům 
u „kruháče“ má nový kabát

Po letech příprav a diskusí, do kterých se zapojili žáci, studenti, odborníci i občané, byla 
zhotovena projektová dokumentace a podle ní se začalo od loňska budovat náměstí obce 

Bolatice. 
Po přeložce vedení nízkého napětí, vystavění části veřejného osvětlení a dvou autobusových 
zálivů podél hlavní cesty v roce 2019 byla zbourána stará budova na autobusovém nádraží, 
provedly se nové přípojky vodovodu a kanalizace a pak už nic nebránilo tomu, aby firma Produ-
ct-Czech z Ostravy začala stavět náměstí. 
Samotná stavba se nerodila lehce. Hned po prvních výkopech se zjistilo, že únosnost terénu 
je špatná a téměř celá plocha se musela sanovat. Realizační firma měla problémy s najatými 
zaměstnanci, kteří doslova pokazili betonové monolity, které museli jiní zaměstnanci bourat, 
znovu budovat, aby je pak zase bourali a do přijatelné podoby opravili broušením a stěrkou. 
Do toho vstoupil Covid-19, který znemožnil práci některým subdodavatelům i zaměstnancům 
firmy, a zasáhla i těžká nemoc, která vyřadila stavbyvedoucího. 
Stavbu také několikrát zbrzdil častý déšť. Realizační firma se snažila zajistit další a další dělníky 
a na stavbě se pracovalo i o sobotách a nedělích. Nakonec byla stavba náměstí téměř dokon-
čena do posunutého data 18. prosince. Případné drobné chyby, závady a nedodělky budou 
odstraněny podle počasí, nejpozději na jaře roku 2021. 
Určitě se najdou občané, kteří budou mít připomínky k samotné stavbě i k podobě náměstí. 
Stavba sice má určité nedokonalosti, ale všichni pracovníci na stavbě se snažili odvést dobrou 
práci. Vždy se dá něco udělat lépe, ale celkově je náměstí ve slušné kvalitě. 
A co se týká podoby náměstí, snad v něm lidé najdou zalíbení. Náměstí má řadu míst k sezení, 
je tady zeleň (a ještě bude), je zde dostatečné osvětlení, stojany na kola (včetně nabíječky pro 
elektrokola), dominantou náměstí bude jistě zajímavý vodní prvek i moderní dětské hřiště. 
A náměstí budou hlídat i dvě kamery. 
Náměstí jsme měli v plánu slavnostně otevřít v rámci oslav 770. výročí od 1. písemné zmínky 
o naší obci. Ale oslavy jsou zrušené, a tak se náměstí otevře veřejnosti bez velkých ovací. 
Na jaře, a hlavně v létě by zde mohla vzniknout první venkovní posezení s občerstvením a první 
velkou společenskou akcí by zde mělo být Kácení máje. 
Tak co, líbí se Vám nové náměstí?                                   Herbert Pavera
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Jak správně třídit 
odpady pomůže leták 
„Jak na odpady“
Česká republika patří mezi nejlepší státy, co se týká třídění odpadů. Bohužel, na druhé straně 

patří k nejhorším, co se týká jejich využití. 
Firmy, které zpracovávají odpady, si často stěžují na špatné vytřídění odpadů a nemožnost 
pak využít tříděné odpady na výrobu dalších surovin. Popř. je taková výroba kvůli nákladnému 
dotřídění neekonomická. 
Firma AVE, která provozuje sběrný dvůr v obci, instruovala své nové zaměstnance, aby byli 
důslednější při odebírání odpadů ve sběrně. Jejich důslednost byla ale někdy až příliš velká 
a na některé občany zvýšili i hlas. A posílali občany s odpadem zpět domů. Ti si někdy právem 
i neprávem stěžovali na sociálních sítích i vedení obce. 
Proto si vedení obce sedlo s vedením AVE a společně připravili leták „Jak na odpady“, který 
jasně ukazuje, jak se který odpad třídí. 
Leták je součástí zpravodaje a je uveřejněn i na webových stránkách obce. 
Sběr odpadů jak ve sběrně, tak i z domácností (pytle) bude odebírán přesně podle pokynů 
v letáku. A každý, kdo odevzdá odpad jinak, ho bude muset roztřídit. 
Od února 2021 bychom vyzkoušeli odebírat od rodinných domů a bytových domů jednou za mě-
síc papír v igelitových pytlích. Uvidíme, zda se to osvědčí. 
Některým občanům chybí kontejnery na papír jako v některých městech. Ale zkušenost je tako-
vá, že v těchto kontejnerech je nejen papír. Navíc některé obce a města nemají sběrné dvory. 
Příští rok začne platit nový zákon o odpadech. A nejpozději od ledna 2022 zavedeme i u nás 
poplatek na občana a povinnou popelnici pro každý domek s odvozem 1x za 14 dnů. 

Herbert Pavera

BOLATICKÝ ZPRAVODAJ l istopad - prosinec 2020 Zpravodajství z obce/Životní prostředí

V Bolaticích byla realizována 
nová květnatá louka 

I díky pomoci spolků 
se vysázelo na podzim 
2 300 nových stromků

Obec Bolatice uspěla se svou žádostí o dotaci z programu SFŽP - Podpora obnovy přiro-
zených funkcí krajiny, díky které byla vytvořena třetí květnatá louka v Bolaticích o ploše 

1 ha za hrází č. IV.
Důvodem realizace těchto projektů je založení a vytvoření nového prvku květnatých luk a pod-
pora ohrožených a chráněných druhů živočichů - bezobratlých a obratlovců. Poslední zbytky 
druhově relativně bohatších trávníků byly zničeny v rámci kolektivizace a dalšího průmyslového 
obhospodařování krajiny Hlučínska do převratu v roce 1989.
Tuto i předchozí žádosti pro naši obec zpracovával Mgr. Adrián Czernik, za což mu patří podě-
kování.        Martin Bortlík

V obecním lesíku za hrází č. IV bylo v listopadu vysázeno 2 300 ks nových bukových sazenic. 
Přípravu plochy včetně jejího vytýčení zajistila firma p. Radka Poláška. Na vlastní výsadbě 

se podíleli zástupci obecních spolků - členové Kondoru, myslivci, hokejisté, Marakánci i za-
městnanci obce.
Díky Vlastislavu a Radkovi Poláškovým, kteří vysadili na jaře přes 2000 ks stromků, se tak v obci 
vysázelo na 4500 ks stromů. S nápadem na vysázení 4500 ks stromů jako je počet obyvatel, 
přišel Adam Jaroš, kterému za jeho návrh děkujeme.     
       Martin Bortlík

Nad hřbitovem vyrostl 
nový ovocný sad
V obci vznikl další ovocný sad. Na obecním pozemku nad hřbitovem bylo vysázeno 29 ks 

třešní, slivoní, hrušek a jabloní.
Na realizaci tohoto sadu získá obec dotaci ve výši téměř 200.000 Kč z Národního programu 
životní prostředí. Žádost o dotaci i realizaci sadu zajišťoval pro obec Jan Duxa, kterému děku-
jeme za spolupráci. 

Herbert Pavera
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Určitě všichni vnímáme končící rok minimálně 
jako velmi rozporuplný. I v naší škole se od jara 

mnoho věcí událo, změnilo, povedlo a občas také 
„zaskřípalo“. Na jaře jsme byli zaskočeni rychlos-
tí uzavření všech škol. Naším cílem bylo začít učit 
distančně co nejrychleji, zvolili jsme různé druhy 
komunikace, a to nebylo ideální. V podstatě ihned 
jsme začali pracovat na vyhodnocování a hledání 
nejlepšího možného řešení pro časy příští. 
Na podzim jsme začali s velkou chutí učit opět kla-
sicky, ale zároveň jsme v hodinách žáky připravovali 
na přechod na distanční výuku. Jak se ukázalo, pří-
prava byla velmi důležitá, protože již 14. 10. jsme 
opět přešli na distanční formu výuky. Tentokráte se 
nám to povedlo velmi dobře a jsem rád, že tuto sku-
tečnost potvrdili rodiče v dotaznících spokojenosti 
(výsledky níže). Cílem bylo udržet žáky ve stejném 
režimu jako ve škole a zaměřit se zejména na hlavní předměty.
Od 18. listopadu jsme mohli přivítat zpět ve škole naše nejmenší žáčky z 1. a 2. ročníků, od 30. 
11. se pak vrátila většina žáků (na střídačku žáci 6., 7. a 8. tříd). Změn za celý rok bylo opravdu 
neskutečně mnoho, některá nařízení se měnila ze dne na den. Nebylo vždy jednoduché vytvořit 
jasný systém výuky a informovat o změnách všechny rodiče. Jsme také rádi za velkou účast 
rodičů na online třídních schůzkách, kde se dozvěděli všechny důležité informace.
Vždy se snažím brát věci z té lepší stránky a netrápit se tím, co nemohu ovlivnit. V letošním roce 
vidím spoustu skvělých věcí, které se povedly, a mnoho dovedností, které bylo potřeba se naučit. 
Stejně tak naši žáci, učitelé a rodiče, kteří spolupracovali daleko více než v normálním režimu. 

BOLATICKÝ ZPRAVODAJ l istopad - prosinec 2020 Školy/Výchova/Vzdělání

Škola v roce 2020 

Také jsme si všichni uvědomovali, jak je pěkné být ve škole. Za normálních okolností jsme nebyli 
sto slýchávat to tak často, a zejména od žáků .
Rád bych poděkoval všem svým kolegům za skvělý odpovědný přístup ke vzdělání na dálku. 
Všem pracovníkům ve škole za zvýšené úsilí při dezinfekci společných prostor, šití roušek 
a mnoho dalších úkolů důležitých pro zajištění bezpečného a hezkého prostředí pro naše žáky.
Všem rodičům i členům rodiny za pomoc při výuce a skvělou komunikaci.
Zástupcům obce Bolatice za skvělou spolupráci a podporu.
SDH Bolatice za dezinfekci všech venkovních prostor v areálu naší školy a školky.

David Neuvald

Hodnocení distanční výuky rodiči našich žáků
Během distanční výuky jsme požádali rodiče našich žáků o krátké hodnocení formou online dotazníků. Dotazník byl rozdělen zvláště pro první a druhý stupeň naší školy. Vrátilo se celkem 198 

dotazníků (121 pro 1. stupeň a 77. pro 2. stupeň). Výsledky nás moc potěšily a také motivovaly do vymýšlení dalších možností, úkolů a her. DĚKUJEME!          David Neuvald

Mikuláš se svými pomocníky ve škole 
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Jednou takhle v pátek se ve škole v 1. a 2. třídách objevila velká spousta čertů, andělů a pár Mikulášů. Sice to nejde moc vidět, ale andílci se pod rouškou smáli a čertíci hudrovali, raději jsem 
rychle utíkal pryč... Jak jim to slušelo, posuďte na obrázcích.                     David Neuvald 

Slohové práce žáků 6. tříd na téma „Dopis pohádkové postavě“
Milá Sněhurko,
zdravím tě z karantény, doufám, že ve vaší zemi nemáte karanténu ani koronu. A teď už k tomu, 
co jsem ti chtěla doopravdy napsat. Zvu tě na křesťanský tábor, který se odehrává na Slezské 
Hartě. Slezská Harta je přírodní oblast obklopena vodní nádrží.  
Zvu tě tam, protože jsem si to tam moc užila a také proto, že je tam nabitý program. To zna-
mená, že nuda jde stranou. Tábor se koná v termínu letních prázdnin od 1. srpna do 7. srpna. 
Doufám, že máš ten týden čas a že tam se mnou a mojí sestřenicí Míšou pojedeš.  
Na táboře můžeš zažít vodní hry, táborový oheň, deskovky, ale taky mše v přírodě, výšlap, po-
znáš spoustu nových kamarádů jako já.
Na táboře se spí ve stanech ve dvou, takže si můžeš s sebou vzít jednoho trpaslíka, volbu 
nechám na tobě, ale doporučím ti pár tipů, kteří by byli dobří účastníci táboru, třeba Šmudla, 
Štístko, ten by mohl mít štěstí ve hře, a naopak ty, které bys měla nechat doma, jsou: Rejpal, 
ten by mohl dělat rozbroje mezi dětmi, Kejchal by nás mohl zase nakazit a Dřímal by si to asi 
neužil. Budeš to mít těžké, ale věřím, že si vybereš správně.
Nevím, jak to máte s trpaslíky vy, ale my máme budíček v 7:30 hodin a tím začíná nový dobro-
družný den pro táborníky. Víc už prozrazovat nebudu, abys měla nějaké překvapení. 
Měj se hezky a pozdravuj všech sedm trpaslíků.                Aneta

Ahoj Harry,
zdravím Tě ze svého tanečního soustředění v Žimrovicích, které pořádá KST KD Hlučín a které 
trvá 7 dnů.
Chtěl bych Ti napsat, jak se tady máme i co celé ty dny děláme.
Ubytování je moc pěkné a nazývá se „Areál dobré pohody“. Je zde venkovní posezení i sportovní 
hala, což je pro nás asi to nejdůležitější ohledně tréninků. Pokoje máme dvoulůžkové, já ho 

sdílím se svým kamarádem z klubu - Kryštofem, který je stejně starý jako já a je z Hlučína. Je 
s ním legrace.
A jak vypadá náš den? No, upřímně, to už taková pohoda není. Naši trenéři Kuba a Lenka nám 
dávají pořádně zabrat. Každé ráno budíček v 7:00 hod., běh 3 km, seminář standard nebo lati-
na, oběd, polední klid, practis standard, practis latina, večeře, strečink a druhá večeře. Večerku 
máme ve 21:30 hod.
Co na to říkáš? Na tohle asi žádná kouzla nestačí, přesto se mi tady moc líbí a na chvíli si odpo-
činu od mobilu i herní konzole. Navíc jsme tady dobrá parta kluků a holek, prostě správný tým.
A co nového v Bradavicích? Už se moc těším, až se setkáme a budeš mi o všem vyprávět.
Harry, chtěl bych Tě pozvat na galavečer v KD Dolní Benešov, který se koná 10. září v 17:00 hod. 
Budu zde vystupovat a byl bych moc rád, kdyby přijel Ron i Hermiona. Pozvánky pošlu.
Měj se pěkně!                    Adam

Ahoj Bobe a Bobku, 
jmenuji se Eliška a ráda bych vás pozvala do naší velké Základní školy v Bolaticích. Škola má 
halu a k tomu tělocvičnu. Chodí tam i můj mladší bratr Dominik. On chodí do 1.A, též chodí 
do družiny, kde jsou moc hodné paní vychovatelky a nikdy se tam nenudí. Provedla bych vás 
tu a seznámila bych vás se svými hodnými spolužáky, mohla bych vám ukázat naši třídu. Moje 
třída je hezky zdobená našimi výrobky a je docela velká, vymalovaná žlutou barvou. Na chodbě 
máme sedací vaky a dva kulečníky.  Ve vaku by se dobře sedělo Bobovi a tobě, Bobku, by se 
líbil kulečník. 
V naší škole je i jídelna, kde vaří výborné obědy. Zeptám se paní kuchařek, které nám obědy 
připravují, ať vám od oběda něco schovají, abyste mohli ochutnat naši kuchyni. Ve škole máme 

Školy/Výchova/Vzdělání
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dále počítačovou učebnu, kde se zdokonalujeme v ovládání počítačů.
Také bych vám ukázala naše obrovitánské hřiště, běžeckou dráhu a vedle něho tenisový kurt 
s pingpongovým stolem. Seznámila bych vás s našimi učiteli a panem ředitelem školy. Myslím, 
že by nebylo vůbec špatné, kdyby si vás naše paní učitelky vyzkoušely třeba z matematiky, čes-
kého jazyka nebo dějepisu.
Bylo by super, kdybyste přijeli 19. 11. 2020 asi ve 14:00 do Bolatic u Opavy. Sraz bychom si dali 
u obchodu na parkovišti, je to od školy kousek. Tam bychom si vás vyzvedli a potom bychom šli 
k nám do školy a tam bych vám to všechno ukázala. 
Doufám, že bude hezké počasí, ať si to spolu užijem. A kdybyste tu vydrželi až do večera, tak 
ve škole máme spoustu kroužků, mohla bych vám je ukázat, např. florbal, tanečky a parkour.
Doufám, že mé pozvání přijmete. Kdybyste nemohli v určený den nebo čas, ozvěte se telefonic-
ky. Telefonní číslo: 598 147 003, určitě se domluvíme na jindy. Myslím si, že se vám tu bude 
velice líbit jako mně. Už se těším, až vás konečně uvidím. 
Těším se na vás.                   Eliška

Ahoj hastrmane Šupinko,
zdravím tě z mého domu. Jak jistě víš, tak celým světem brázdí Covid-19. Takže jsem doma 
a mám distanční výuku.
Jak se máš ty? Doufám, že dobře. A co rybník? Za chvilku už budou Vánoce, takže tam máš asi 
rušno, když ti loví kapry. Určitě je ti to líto, že loví tvoje kamarády. Ale neboj, však budou další. 
Jak se mají duše, které jsi ulovil? Mluví ti pořád do všeho nebo ne?
Příští sobotu bude taťka udit a vím, že máš rád uzený sýr. Tak můžeš přijít, uvidíš i náš nově 
zateplený dům.
Úplně jsem se zapomněla zeptat, jak tě postihly záplavy. Snad nemáš moc špinavý rybník. 
Určitě tě zajímá co kočky, andulák Andy a Betta bojovnice. Kočky by pořád jenom jedly a chtějí drbat 
za ušima. Andy pořád řve, bouchá do zrcátka a padá z něho peří. A ryba se má dobře, buď spí, nebo 
plave. Nejraději má ty kuličky, co jsi mi dal, ale nějak bledne. Tak, prosím, odepiš, co s ní může být.
Já jsem si teď oblíbila chození na procházky ke koním. Tam, jak se jde k Borové, mají teď nové-
ho koně. Ještě ale nevím, jak se jmenuje.
Až skončí korona, zvu tě do naší školy v Bolaticích na den otevřených dveří. Škola slaví 60. výročí 
od otevření.
Těším se na tvou odpověď.                   Lucka

Ahoj Bobe a Bobku.
Chtěla bych vás pozvat na fotbalový trénink. Tréninky máme v úterý a pátek od 16:00 do 17:30, 
tréninky jsou na hřišti v Bolaticích. 
Začínáme rozcvičkou, po rozcvičce hrajeme různé hry a ke konci si zahrajeme fotbal. Jsme super 
kolektiv, jsem tam jediná holka a hraju za mladší a starší žáky. Je to tam super, ale kdyby vás to 
nebavilo, tak tam máme workoutové hřiště a tam je to taky super. 
Dále bych vás chtěla pozvat k nám domů. Bydlíme v Bolaticích na ulici Souběžná 9. Doma 
máme kocoura Bobana a mám tři koloběžky, tak si můžeme i zajezdit. Večer bychom si uděla-
li kino a klidně byste mohli u nás přespat. Obě akce se budou konat v pátek, když vy přiletíte 
ve 14:00 k nám domů, můžeme si chvíli pohrát a potom jít na trénink. Až skončí, půjdem 
k nám, kde si zase pohrajeme a pak si uděláme kino a až skončí, půjdeme spát. Užijeme si 
spoustu zábavy. Tak doufám, že přiletíte. Budu se na vás těšit.                    
                       Anna 

Ahoj Soptíku, 
zdravím Tě z malé obce Bolatice. Odmalička se dívám na Tvé pohádky. Chodím do sportovní-
ho kroužku SDH Bolatice a Tebe máme ve znaku. Během roku se účastníme několika soutěží. 
Vzpomínám si, že Ty jsi taky v pohádkách běhal po lese, hasil jsi požáry a dováděl. Moje nejob-
líbenější soutěž je branný závod, běháme v lese a musíme plnit docela těžké úkoly. Jedenkrát 
za týden se scházíme v Důlku na trénink. O víkendu jezdíme na soutěž. Naše družstvo jezdí 
na různé výlety a pořádá i tábor.
Dovol mi, abych Ti představil můj tým. Já jsem na stroji, Viktorie je na savicích, Erik je na koši, 
rozdělovač má Honza, pravý proud je Fabiana, levý proud běhá Eli. Jsme všichni kamarádi 
a také hasiči. 
Musím se Ti pochlubit. Jsem moc pyšný na minulou sezonu. Jednou jsme zvítězili i na Poháru 
starosty Opavy. To se určitě zapíše do historie SDH Bolatice. Já moc rád jezdím s tátou na li-
kvidaci hmyzu, taky rád jezdím v hasičském autě na Dožínkách. Mám strach, když táta jede 
k požáru.
Soptíku, chtěl bych Tě pozvat na Valnou hromadu hasičů, na které se schází celý sbor SDH 
Bolatice, včetně dětí. Neumím si představit, jak by se hasiči tvářili, kdybys tam opravdu přišel. 
Budu se těšit.                   
                   Tadeáš 

Pojďme do školy pěšky!!!
Je prokazatelné, že pokud se žák před začátkem školy projde (má nějaký pohyb), je lépe 

připraven na školní vyučování, než když je přivezen „z obýváku přímo do třídy“. Trend ranní 
pěší docházky do školy je patrný v mnoha severských zemích, především Finsku a Švédsku, kde 
je dokonce provoz aut kolem škol úplně zakázán. 
Jsme přesvědčeni, že by situaci hodně pomohlo, kdybyste své děti z auta vysazovali na ulici 
Svobody a do školy by již přicházely samostatně přes ulici Příčná (ulička od prodejny Malhvo 
směrem nahoru), na jejímž konci je dohled - převaděč.  
Nebezpečné situace se stupňují zejména nyní s příchodem zimního období, kdy je horší vidi-
telnost a vozovka namrzá. Samozřejmě chápeme, že je to pro většinu zaměstnaných rodičů 
velká úspora času. Pokud přijíždíte auty, žádáme vás, abyste děti vysazovali a otáčeli své 
vozy na parkovišti u hřbitova. Odtud mohou dojít po chodníku podél běžecké dráhy ve školním 
areálu bezpečně až ke vstupu do školy.                     David Neuvald

Barevný podzim 
v naší barevné školce 
Podzim v naší školce je každoročně spjat s počasím, zvířátky či listy. A nejinak tomu bylo i le-

tos. Ačkoli poslední týdny nebyly kvůli pandemii optimální a dětí ve školce bylo méně, snažili 
jsme se poslední podzimní dny užít, jak to jen šlo. S dětmi jsme pozorovali podzimní přírodu 
a zjišťovali, jak se před zimou mění. Navštívili jsme okolní lesíky i remízky, kde jsme se učili 
rozlišovat jehličnaté a listnaté stromy, hledali jsme kaštánky i poslední hříbky a poslouchali 
zpěv ptáčků. A když jsme měli štěstí, zahlédli jsme i pelášícího zajíčka. Společně jsme uspali 
les a nachystali zvířátka k zimnímu spánku.
Nasbírané kaštánky i další přírodniny jsme s dětmi využili nejen ke každodenním hrám a čin-
nostem, ale také při výtvarných aktivitách – otiskovali jsme brambory či listy, sestavovali a lepili 
z nich obrázky a vytvořili jsme si i podzimní koutek. Pracovali jsme také na zahrádce, kde jsme 
hrabali listí, sbírali spadané větvičky a chystali naši zahrádku na zimu.
Nejen při procházkách jsme pozorovali podzimní počasí a ve školce pak změny zapisovali 
do meteografu. Hráli jsme si s pěnovým mráčkem, seznámili se s koloběhem i významem vody 
v přírodě a pozorovali vznik duhy. 
Podzim nám utekl jako voda a přiblížil se čas Mikuláše, anděla a čertíka. Ale o tom zase až 
příště.

Za MŠ Nikola Návratová
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Zahrádkáři informují 
Leden patří k několika málo měsícům v roce, kdy odpočívá nejen zahrada, ale také zahradní 

náčiní i zahradník. Přestože všude vládne období vegetačního klidu, pár úkolů na šikovné 
zahradnické ruce přece jen čeká.
Přestože v lednu mají rostliny spát zimním spánkem a nejlépe ještě pod pokrývkou sněhu, 
mohou kvůli vyšším teplotám začít předčasně rašit. Snadno se pak může stát, že mrazy, které 
vystřídají vyšší teploty, stromky, keře i nižší rostliny vážně poškodí. Úkolem číslo jedna každého 
zahradníka je tedy účinně tomu zabránit a rostliny před mrazem dostatečně zabezpečit. Po-
kud jsme tak neučinili už během prosince, rostliny přikryjeme nebo obalíme netkanou textilií. 
Nižší druhy můžeme chránit před mrazy vrstvou slámy nebo jehličnatými větvemi, podobně lze 
ochránit i kořeny vyšších rostlin, aby v zemi nepromrzly. Keře a koruny i kmeny mladých stromků 
můžeme zavinout do zahradnické textilie a poskytnout tak účinnou ochranu jejich pupenům. 
Ovocným stromům, které jsou náchylné k poškození silnými mrazy (například broskvoně a me-
ruňky), můžeme natřít kmeny tzv. vápenným mlékem. Pravidelná kontrola zahrady by měla přijít 
vždy bezprostředně poté, co napadne čerstvý sníh. Zejména pokud je mokrý a ve větší vrstvě 
může být pro větve dřevin příliš těžký. Vyplatí se jej proto pravidelně setřásat, aby se stromky 
a keře pod jeho tíhou nezlámaly. Pokud je zima na sníh skoupá a bohatou sněhovou pokrývku 
jste naposledy viděli pouze ve vánočních pohádkách, může zahradě citelně chybět vláha. Ne-
zbývá tedy než také v zimě pravidelně zalévat, ovšem v mnohem menší míře než v průběhu roku. 
Trávník, stálezelené rostliny i neopadavé keře se totiž bez vláhy dlouhodobě neobejdou. Jestliže 
rostliny vyčerpají během zimy podzemní vláhu, na jaře pak mohou začít uvadat. Se zálivkou však 
buďte opatrní a zalévejte v malých dávkách nejlépe před polednem, kdy je teplota nejvyšší – 
a to pouze ve dnech, kdy nemrzne. Voda se tak stihne do večera vsáknout pod zem a v noci, kdy 
teplota klesá pod bod mrazu, už zmrzající vláha rostliny nepoškodí. Součástí lednových prací 
každého zahradníka je také instalace krmítek pro ptactvo a jejich pravidelná kontrola a čištění. 
Opeřené obyvatele vaší zahrady však krmte výhradně směsmi různých druhů semen (nejčastěji 
obsahujícími semena slunečnice, prosa, máku, sezamu a dalších) výhradně určenými pro za-
hradní ptactvo, žádné sladké ani slané zbytky lidské stravy do krmítek rozhodně nepatří! Pokud 
chcete ptákům stravu více zpestřit, můžete do krmítek vložit třeba ještě jablka nebo na větve 
stromů zavěsit kousky loje ukrojeného z hovězího masa.
Tajícím sněhem se prodírají na světlo první poslové jara – sněženky, talovíny, ladoňky a puški-
nie. Trsy čemeřice rozkládají listy a otevírají poupata s barevnými květy. Poslední květy naopak 
nabízí vřesovec pleťový, jehož sezona pomalu končí. Kočičky na jívách a jehnědy na břízách 
jistě zaznamenáte, v tomto období jsou to nejčastěji řezané větvičky do vázy. Přidejte k nim 
i zlatý déšť, jehož poupata v teplém pokoji rychle rozkvetou. Když trávník máte, buďte v únoru 
opatrní. V mrazivých dnech na trávu nešlapejte, již probuzená stébla trávy by se polámala 
a jednotlivé rostliny by mohly uhnívat a hynout, v trávníku by vznikala holá místa. Pokud již ale 
nemrzne, je vhodný čas dodat mu novou výživu a lehce ho poprášit jemným prosetým kompo-
stem. V kůře na kmenech a silných větvích přečkává zimu nejvíc larev a kukel škůdců. Proto je 
opláchněte postřikem, ještě než se začnou rozvíjet listové a květní pupeny. Záhonky okrasné 
i užitkové teď pomalu připravujte na výsadbu. Pokud jste neryli na podzim, udělejte to teď co 
nejdříve, aby ještě stihla vymrznout semena plevelů ukrytá v zemině. Pak asi po třech týdnech 
rozbijte hroudy, vyberte kořeny a zbytky rostlin a do vyčerpané zeminy zapravte hnojivo podle 
toho, co se chystáte pěstovat. Nejlepší je vyzrálý kompost, organický hnůj nebo průmyslová 
hnojiva NPK, která rychle uvolňují živiny. Na záhony teď ještě nic nevyséváme, na to bude čas 
až na konci března a v dubnu, do té doby se ale prohnojená zemina na výsev pěkně připraví. 
Venku je sice ještě na pěstování zima, zato na předpěstování v bytě, ve skleníčku nebo v dobře 
izolovaném pařeništi je nejvyšší čas. Z letniček vyséváme petúnie, hledíky a další pomalu ros-
toucí druhy. Pro ranou sklizeň předpěstujte salát, ranou košťálovou zeleninu, rajčata, papriky, 
letní pór, z bylinek bazalku a majoránku.
Řádění krtků na zahrádce moc rádi nemáme. Než krtiny zašlapete, můžete z nich odebrat ze-
minu právě pro vysévání a výsadbu, je totiž provzdušněná a lehká, stačí ji prosít a můžete plnit 
květináče a truhlíky na okně.
V prosinci se hlavně těšíme na nejkrásnější svátky roku – Vánoce. A tak i já vám přeji, abyste to 
nepřeháněli s úklidem a pečením, ale řádně si odpočinuli psychicky i fyzicky a rázným krokem 
vykročili do nového roku 2021.        Za ČZS Karel Matelský

Slezsko německý 
spolek Bolatice 
Nastal čas adventu a Vánoc, na které se vždy těšíme. Je tady konec roku 2020, kdy bilancu-

jeme, co vše jsme v tomto roce zvládli, jaký vlastně tento rok byl.
Pokud jde o náš spolek, první tři měsíce věnujeme setkávání a zpěvu v naší společenské míst-
nosti a zároveň plánujeme, co budeme zpívat na oslavách jak v Bolaticích, tak mimo ně. To vše 
však narušila koronavirová pandemie. To, co jsme měli v plánu (členskou schůzi a oslavu Dne 
matek), jsme museli zrušit. V červnu se nám podařilo uskutečnit členskou schůzi, která byla 
zároveň s volbou nového výboru. Nastaly prázdniny, a to se setkáváme v místním skanzenu. 
Dále jsme se zúčastnili obecní oslavy Dožínek. Jak jsem již v minulém čísle zpravodaje psala, 
několik našich členů bylo účastníky seminářů, a to v Opavě, Karlově Studánce a na Morávce 
v Beskydech. Pravidelně se každý měsíc setkáváme (pokud to jde) v naší společenské místnosti. 
Někteří naši členové jezdí jednou za měsíc do Hlučína na německé mše svaté a na posezení s je-
jich členy. V září jsme se setkali na jednom odpoledni s kravařskou německou menšinou. Tato 
setkání jsou velmi přátelská se zpěvem a povídáním. Nevynechali jsme jarní zasedání prezidia 
v Praze. Podzimní zasedání už ale bylo jen online. 
Je třeba zde také napsat, že náš plán uskutečnit zájezd, zúčastnit se a vystoupit na celostátním 
setkání německé menšiny, se nemohl uskutečnit vzhledem k situaci, která nastala a která nás 
všechny zaskočila. Také vánoční oslava byla zrušena, a tak nám nezbývá než rozsvítit si adventní 
věnec doma se svými blízkými a spolu si zavzpomínat a zazpívat.
Přeji Vám radostné prožití svátků vánočních, hodně zdraví a Božího požehnání v roce 2021!

Veronika Krohe

 Věnec adventní rozzářen světlem,
 světlem čtyř svící adventních,
 jako by chtěly nám všem říci
 své vznešené poslání: 
 Naděje láska, radost a milost,
 toť naše k vám je poselství!
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Klub seniorů Bolatice 
Nemoc Covid-19 a následné vyhlášení ochranných opatření omezilo naši činnost a plánova-

né akce, které měly být uskutečněny ve IV. čtvrtletí. Nebyla realizována krmášová zábava, 
v projektu LYSKOR Polsko setkání v obci Sczymocice, vánoční setkání v městě Raciborz a nebyla 
realizována návštěva divadelního představení v ostravském divadle.

Přes problémy letošního roku se mám podařilo uskutečnit čtyři výlety po okolí - historická Opava 
s návštěvou radniční věže, Hradec nad Moravicí a arboretum, Hlučín a okolí a Nový Jičín a okolí. 
Účastnili jsme se sportovních akcí pořádaných krajským, okresním i oblastním Klubem seniorů. 
Vystupovali jsme se svým tanečním programem v Bolaticích, Hlučíně, na akcích pořádaných 
Krajskou radou seniorů a na akcích pořádaných polskou společností LYSKOR. Věnovali jsme se 
vzdělávání v oblasti historie, kultury a životosprávy. Dokončili jsme bolatické kroje, které jsou 
majetkem obce Bolatice a jsou uloženy v klubovně Klubu seniorů, zhotovili alba fotografií o naší 
činnosti a dáváme informace na web obce Bolatice do sekce Klub seniorů.
Abychom ukončili program mezi společností LYSKOR a obcí Bolatice, provedli jsme virtuální 
prohlídku v polské společnosti Astrolab Czernica. Jedná se o skupinu nadšenců, která se zabývá 
pozorováním hvězd a prezentuje filmy o kosmu. Dne 24. 11. v 18:00 hodin nám byl promítnut 
velmi zajímavý film, po jeho zhlédnutí představitelka LYSKOR poděkovala všem účastníků pro-
jektu za spolupráci a projekt ukončila.
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Na den 1. 12. byly plánovány volby kandidá-
tů do Krajské organizace seniorů. Byly nám 
zaslány dokumenty o hospodaření krajské 
organizace, o její činnosti a jmenný seznam 
kandidátů navržených na funkce do Krajské 
organizace seniorů pro volební období 2021 - 
2025. Volba proběhla, jako mnohé jiné akce, 
elektronicky. 
První uvolnění a setkání skupiny v počtu 6 
osob ve venkovních prostorách jsme využili 
k procházkám do nádherně probarveného 
podzimního Chuchelenského lesa, který na-
bízí procházky do míst, jež mnozí z nás ještě 
nenavštívili.
Skupina členů Klubu seniorů připravila pro 
ostatní členy předvánoční dárky, které si čle-
nové klubu vyzvedli před kulturním domem, 
a tak jsme je přiměli ke krátké procházce. 
Reakce na dárky byla velmi pozitivní a ta byla 
pro nás nejkrásnější odměnou.
Stihli jsme i brigádu ve skanzenu. Listí odkli-
dili zaměstnanci Technických služeb, my jsme 
udělali tečku - odklidili zbytek listí, zametli 
nádvoří, uklidili vnitřní prostory skanzenu 

a připravili stoly na vánoční setkání seniorů.
Vánočního setkání ve skanzenu se zúčastnilo 50 osob. Připravili jsme pohoštění s teplým nápo-
jem, příjemně se pobavili, vzpomínali na dávné časy. Nechyběl ani sv. Mikuláš s andělem, s čer-
tem a mnoho smíchu. V podvečer jsme si okolo překrásného vánočního stromu zazpívali koledy.
Dne 9. 12., v rámci programu Česko zpívá koledy, jsme se setkali opět ve skanzenu a okolo 
překrásného vánočního stromu jsme si zazpívali koledy.
Předpokládáme, že se budeme v příštím období více setkávat ve venkovních prostorách, proto 

jsme si pořídili techniku, která nám umožní srozumitelnou komunikaci.
Ples seniorů, ze známých důvodů, v měsíci lednu nebude. Předpokládáme, že zorganizujeme 
jarní setkání pro všechny seniory obce, na kterém si budeme moci zatančit.
Fota a videa z akcí Klubu seniorů naleznete na webových stránkách obce Bolatice, organizace 
a spolky, klub seniorů, nebo na portálu https://seniorky1.rajce.idnes.cz/. 
Přejeme všem občanům obce Bolatice vánoce plné zdraví, lásky a pohody.

Lydie Peterková

„Nebuďte 
neviditelní“
Již nastalo období, které s sebou nese z pohledu provozu na pozemních komunikacích „SNÍŽE-

NOU VIDITELNOST“. Co je tedy nutné připomenout chodcům a cyklistům, kteří jsou považováni 
za nejzranitelnější účastníky silničního provozu? 
Nejen chodci, ale i řidiči motorových vozidel by měli mít při pohybu na komunikacích zodpovědný 
přístup. Řidič motorového vozidla by se měl chovat obezřetně, ohleduplně, být pozorný a především 
soustředěný na jízdu. Podzimní období s sebou přináší deště, mlhy, mrholení, a to jsou faktory, 
které viditelnost zhoršují. Podobné je to i u chodců a cyklistů. Stále se najde mnoho těch, kteří 
podceňují fakt, že při vhodně zvoleném oblečení, které je opatřeno reflexními prvky, mohou zvýšit 
svou viditelnost a eliminovat riziko kolize s vozidlem. Na trhu je velká škála cenově dostupných 
reflexních prvků (přívěšky, pásky, zipy, čepice, klip a další). Umístěním reflexního prvku, nejlépe 
na pohyblivou část těla, zvýšíte svou viditelnost až na vzdálenost 200 metrů. A proto na pozemní 
komunikace vstupujte s vědomím: „Když jsi vidět, je to plus, nesrazí Tě žádný vůz!“   
                                       Policie České republiky
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Bolatičtí hasiči mají letos nejvíce zásahů 
za poslední roky 

Hasiči z bolatické výjezdové jednotky mají za se-
bou nebývale perný rok. Větrné i deštivé počasí, 

požáry, situace ohledně pandemie Covid-19, to vše 
přispělo k rekordnímu nárůstu počtu zásahů oproti 
předchozím rokům. Rok 2020 začal pro naše hasi-
če vcelku normálně. První čtvrtletí roku bylo pouze 
ve znamení běžných činností, jako čištění kanalizace 
a plánované kácení stromů podél silnic. Za zmínku 
pak snad stojí jen lednový zásah u požáru rodinného 
domu v Dolním Benešově nebo březnový u požáru 
stodoly v Bolaticích na ul. Hlučínská. První čtvrtletí 
se tak v součtu zastavilo na běžných 14 zásazích.
Ve druhém čtvrtletí už to bylo jinak. Nárůst počtu 
požárů, technických zásahů souvisejících s odstra-
ňováním následků větrného počasí a především 
realizace opatření proti šíření koronavirové nákazy 
zvýšila zásahovou činnost jednotky o dalších 40 
zásahů. V rámci květnové odborné přípravy si naši 
hasiči na místním koupališti vyzkoušeli jízdu na člu-
nu, funkčnost všech malých i velkých čerpadel a také 
obsluhu nových výjezdových tabletů, které umí ko-
munikovat s krajským operačním střediskem hasičů 
a obsahují speciální aplikaci pro navigování na místo 
události. Měsíc červen pak byl ve znamení zvyšování 
řidičských schopností našich hasičů-řidičů, kteří ab-
solvovali celodenní kurz v ostravském Centru bezpeč-
né jízdy Libros, kde si s velkými i malými vozy vyzkou-
šeli zvládání různých situací na kluzkém povrchu.
Třetí čtvrtletí bylo opět ve znamení rozmarů počasí, 
které si v srpnu vyžádalo hned několik zásahů u čer-
pání vody ze suterénů budov a kontrol stavů bola-
tických protipovodňových poldrů. Likvidaci obtížného 
hmyzu u našich spoluobčanů pak můžeme považovat 
za každoroční evergreen. A aby toho nebylo málo, 
v červenci bolatičtí hasiči zasahovali, společně se 
svými profesionálními i dobrovolnými kolegy, u od-
straňování následků nočního výbuchu na ul. Soko-
lovská. Pokračovala rovněž pravidelná dezinfekce 
vytipovaných veřejných míst v obci. Několik výjezdů 
si vyžádalo také přijetí poplachů z elektrických po-
žárních signalizací v objektech v průmyslové zóně 
v Bolaticích. Naštěstí se vždy jednalo pouze o tzv. 
plané výjezdy. Výjezdová činnost v rámci 3. čtvrtletí 
tak přispěla k navýšení letošních statistik o dalších 
37 zásahů.
Poslední čtvrtletí roku bylo, ve srovnání s předchozí-
mi roky, opět nadstandardní. Vytrvalý déšť v několika 
říjnových dnech s sebou přinesl neodkladné pročiš-
tění přetížené kanalizace v některých místech v obci, 
čerpání vody ze sklepů a pravidelnou kontrolu poldrů 
a vodních toků v obci. Zejména poldry pak prokázaly 
své opodstatnění a plnily na výbornou svou funkci 
v rámci protipovodňové ochrany naší obce. Listo-
padový požár garáže na ulici Luční si pak vyžádal 
několika statisícovou škodu, ale díky obrovskému úsilí zasahujících hasičů nedošlo k většímu 
rozšíření požáru na přilehlý rodinný dům a hospodářskou budovu. Počet zásahů tak v součtu 
narostl o dalších 20 výjezdů.
Celková bilance v závěru letošního roku tak činí 111 zásahů, z čehož se jednalo o 11 požárů, 
35 zásahů souvisejících s opatřeními proti nákaze Covid-19, 33 technických zásahů, 5 planých 
výjezdů a 27 různých ostatních zásahů, u kterých nehrozilo bezprostřední ohrožení životů, zdraví 
a majetku. Pro zájemce uvádíme, že na webových stránkách a profilech na sociálních sítích 
bolatických hasičů jsou k náhledu fotografie z naší činnosti.
Závěrem mi touto cestou dovolte poděkovat všem členům výjezdové jednotky za jejich celoroční 
obětavou práci a mnohahodinové úsilí při zvyšování svých odborných i praktických znalostí 
a údržbě výjezdové techniky. 
Vážení spoluobčané, jménem výjezdové jednotky vám přeji vše dobré v novém roce 2021 a zá-
roveň si dovolím vyslovit přání, abyste naši pomoc potřebovali co možná nejméně. Každopádně 
pokud by taková situace nastala, pak vězte, že bolatičtí hasiči jsou vždy připraveni vám rychle 
přispěchat na pomoc.

Za výjezdovou jednotku Martin Adamec
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Mladí hasiči z Bolatic 
se zapojili do projektu
Balíček pro radost
V polovině listopadu mě oslovila kolegyně z práce, zda bychom se s mladými hasiči nepřipojili 

k projektu Balíček pro radost. Chtěla jsem vědět, o co se přesně jedná, a tak mi veškeré 
informace poslala a já se o něm dozvěděla více. Projekt je zaměřen na seniory, kteří jsou 
v různých domovech důchodců nebo v jiných ubytovacích zařízeních. Jedná se o to, že děti 
vyrobí nějakou radost, namalují obrázek, napíší dopis. Můžou přiložit i něco praktického – 
čaj, šampon, šálu, polštářek atd. Tyto věci pak vloží do papírové taštičky, je to kvůli kontrole 
a bezpečnosti, a doručí je na domluvené místo. Balíčky pak budou předány do institucí po do-
poručené karanténě.
Projekt mě velmi nadchl, a tak jsem neváhala ani chvíli a oslovila mladé hasiče a jejich rodiče, 
zda by se zapojili. Vše ve zprávě vysvětlila, tak jako kolegyně mně, a čekala na odpovědi. Nad 
mé očekávání se do projektu zapojily všechny děti s rodiči. Některé zprávy s poděkováním 
mi vehnaly slzu do oka, že takový projekt se neodmítá a rádi udělají radost a vykouzlí úsměv 
na tváři. Na rodičích jsem nechala tvořivost dětí, zda nakreslí či vyrobí něco pro naše seniory 
a také co do taštičky nabalí, dle podmínek, které byly stanoveny. Doručení balíčků si domluvili 
na 7. prosince, ať i já je poté můžu zavézt na domluvené místo předání. 
Krásných taštiček se nahromadila spousta a já tím chci PODĚKOVAT všem rodičům a je-
jich dětem, že si i v této nelehké době našli nejen čas na tvoření, ale hlavně, že zakoupili různou 
kosmetiku, potraviny (čaje, bonbony, sušenky, džusy), šály, ponožky, knihy, křížovky a jiné. Velmi 
si vážím toho, že i v dnešní době jsou takoví lidé, kterým není lhostejný žádný člověk. Děti tím 
učíme k úctě ke starším občanům a vedeme je k dobrým věcem, jako je třeba tento projekt. 
Také chci poděkovat vedoucím Janě Ratajové a Martinu Pytlíkovi za pomoc při organizaci to-
hoto projektu. 
Ještě jednou moc děkuji a věřím, že toto není poslední akce, do které se zapojili. V minulosti 
naše mládež pořádala sbírku pro zvířata, která měla také úspěch.

Za SDH starostka sboru Andrea Pytlíková
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Příspěvek za Římskokatolickou farnost Bolatice

Máme za sebou několik nelehkých týdnů, 
měsíců, vlastně celý rok byl takový jiný, 

zvláštní... Všechna ta omezení, změny, nejis-
toty, na které jsme museli nějakým způsobem 
zareagovat. Zvládli jsme to... Jak? Na tuto 
otázku si musí odpovědět každý sám. Kaž-
dopádně snadné toto období nebylo. I když 
zcela jistě přineslo i spoustu dobrého, za co 
je třeba děkovat.
S velkou radostí jsme v listopadu uvítali ob-
novení bohoslužeb, přestože je limitoval po-
volený počet osob. V této souvislosti začaly 
nedělní tiché adorace Nejsvětější Svátosti 
Oltářní, a to vždy od 14:00 do 17:00 hodin, 

kdy na závěr těchto adorací byla možnost 
po krátké eucharistické pobožnosti přijmout 
Tělo Páně. Farnost také vybídla ty, kteří se 
nedostali v sobotu večer nebo o nedělních 
mších svatých pro limitovaný počet osob 
do kostela, k slavení mše svaté venku před 
kostelem, kde byl povolen větší počet osob. 
Akolyta na těchto mších podával Tělo Páně 
venku. 
Rovněž individuálně jsme se ve svých modlit-
bách zapojili do akce Červená středa. V tento 
den jsme mysleli na lidi pronásledované pro 
víru. Zapojili jsme se také do dalších výzev 
k modlitbám, ať už našich biskupů nebo 

sestry Barbory, která působí na misiích v Para-
guayi. Ke konci listopadu byl také obnoven hu-
dební doprovod při mších svatých, i když stále 
bez zpěvu lidu. Vzhledem k tomu, že nemohla 
letos proběhnout misijní neděle, misie jsme 
mohli podpořit přispěním do kasičky připrave-
né vzadu kostela. 
Na neděli 29. listopadu připadla 1. neděle 
adventní, začátek nového liturgického roku. 
Vzhledem k vývoji situace nebyly mimořádně 
letos v adventu ranní rorátní mše svaté. Mše 
svaté byly v obvyklých časech podle zimního 
pořadu bohoslužeb. Roráty pro děti byly při-
praveny v tištěné i elektronické podobě, a tak 
je mohli děti i ostatní věřící prožívat doma v ro-
dinném kruhu. Texty byly dostupné i na webo-
vých stránkách naší farnosti. Distanční formou 
rovněž probíhala výuka dětí připravujících se 
k 1. svatému přijímání.
Nemohla ani proběhnout plánovaná advent-
ní duchovní obnova, kterou měl vést P. Petr 
Smolek v termínu od 12. do 13. 12., a také 
ani plánované koncerty. Hlavní vchod do kos-
tela zůstal v prostoru po mříž stále otevřený. 
Farníci takto mohli využít možnost pro osobní 
modlitbu a rozjímání.
Mše svaté v době vánoční byly naplánovány 
v těchto časech:
- čtvrtek 24. 12,, Vigilie slavnosti Narození 
Páně – mše svatá bude v 14:30 hodin a půl-
noční mše svatá výjimečně ve 21:30 hodin. 
- pátek 25. 12., Slavnost Narození Páně – mše 
svaté budou v 7:00, 8:30 a 10:00 hodin.

- sobota 26. 12., Svátek sv. Štěpána, prvo-
mučedníka – mše svaté budou v 7:00, 8:30 
a 10:00 hodin.
- neděle 27. 12., Svátek Svaté rodiny Ježíše, 
Marie a Josefa –  mše svaté budou v 7:00, 
8:30 a 10:00 hodin.
Vzhledem k tomu, že od 3. prosince 2020 do-
šlo k novým rozvolněním a na mši svaté může 
být v našem kostele až 110 osob (a rozvolňo-
vání bude i nadále pokračovat), je předpo-
klad, že mše svaté budou v době vánoční dvě, 
a to v obvyklých časech (8:00 a 10:00 hodin). 
Proto, prosíme, sledujte ohlášky a webové 
stránky naší farnosti, kde budete o aktuálním 
stavu informováni. 
Na závěr patří upřímné poděkování všem, 
kteří se v letošním roce jakýmkoli způsobem 
zapojili do dění ve farnosti a nabídli svoji 
službu ve prospěch druhých. Situace kolikrát 
nebyla lehká vzhledem k tomu, že se děly věci, 
na které jsme nebyli doposud zvyklí a bylo po-
třeba na ně pružně reagovat. 
Poděkování v neposlední řadě patří také otci 
Lesławovi za všechno, co pro naši farnost 
v těchto nesnadných časech vykonal. 
Přeji nám všem krásné, pokojné, radostné 
a hlavně požehnané vánoční svátky a Božími 
milostmi naplněný nový rok 2021!
„Hledej blaho v Hospodinu, dá ti vše, oč žádá 
tvé srdce. Svou cestu svěř Hospodinu, doufej 
v něho, on sám bude jednat.“ (Žl 37,4-5)

Za Římskokatolickou farnost Bolatice 
Pavlína Řehánková

Pobožnost s požehnáním pro adventní dobu a žehnání adventních věnců

V sobotu 28. listopadu, po večerní mši svaté, v 17:30 
hodin, se na starém hřbitově konala pobožnost 

s požehnáním pro Boží ochranu na adventní čas a také 
požehnání adventních věnců.

Římskokatolická farnost děkuje 
Obecnímu úřadu v Bolaticích za podporu 
a spolupráci v roce 2020 a přeje pokojné 
prožití vánočních svátků a do nového roku 
hojnost Božího požehnání a milostí!
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SPOLEČENSKÁ KRONIKA   listopad - prosinec 2020

Narození:
-  Počet od minulého vydání     4
-  Počet od začátku  roku           42 

Úmrtí
-  Počet od minulého vydání     10   
-  Počet od začátku  roku         44 

Jubilanti
92 let – 1, 91 let – 1, 85 let – 2, 80 let – 6, 
75 – let , 70 let – 6

Zlatá svatba  -  1
Diamantová svatba - 1
    Marcela Bochňáková

Pozvánka 

na nejbližší akce a plesy

8. 1.  Ples seniorů - ZRUŠENO 
10. 1. Novoroční koncert Slezského 
          žesťového kvintetu v kostele
15. 1. Sportovní ples - ZRUŠENO
30. 1. Obecní ples - ZRUŠENO
  5. 2. Školní ples
13. 2. Hasičský ples s pochováním basy
13. 2. Hasičský ples na Borové
16. 2. Rozloučení s masopustem
21. 2. Maškarní ples pro děti - ZRUŠENO 
26. 2. Voltižní ples

VŠECHNY AKCE BUDOU PRŮBĚŽNĚ 
AKTUALIZOVÁNY, POPŘ. DOPLŇOVÁNY 
DLE SOUČASNÉ EPIDEMIOLOGICKÉ SITUACE.

Blahopřání 
U příležitosti životního jubilea pana Helmuta Sniehotty mu byla složena básnička. 

Autorem je Zdeněk „Kola“ Kolarčík. 

Kultura/Cestování/Společenská kronika

Helmut, ten má divné hobby,
kope hroby.
Helmut, Kopik, Pelagija,
to je delší historija.
Jak šel na svět, byla vojna,
doba špatná, nepokojná.
Byl poslední z deseti dětí,
svět se měnil a čas letí.

Po rokách v zeleném
změna uniformy.
A do Armaturky chodil plnit normy.
Skončil šichtu v Benešově,
pokračoval na krchově.

Nikdy nebyl svazák,
nebyl ani straník.
Fandil na Bazalech,
Baník pí.o, Baník.
Za Bolatice fotbal hrával,
góly dostával i dával.

V mládí nebyl zrovna svatý,
ale stárnem, roky letí.
„Kopidul“ na slovo vzatý,
na tři čtvrtě století.
Už nekope hroby.
(Nebo sedí u roby.)

P. S. Baví se dvě omy: 
„Ty, Anka, ten Helmut má pod sebum 
přes 1000 ludí.“
„To je ředitel?“
„Ni, hrobník.“
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Knihovna 
roku 2020 
Velmi jsme se těšili na slavnostní předávání 

cen „Knihovna roku“, které bylo napláno-
váno na 8. října v Zrcadlové kapli pražského 
Klementina. Bohužel, s ohledem na vývoj zdra-
votní situace v Česku byl tento termín zrušen 
a nahrazen termínem 26. listopadu. Ani v tom-
to termínu se však toto slavnostní předávání 
neuskutečnilo a nominovaným knihovnám byl 
pouze zaslán dopis s výsledkem. 
Knihovnou roku 2020 se stala Knihovna Ha-
lenkov ze Zlínského kraje. Gratulujeme! 
A ač se naše knihovna neumístila „na bedně“, 
i nadále se budeme snažit o vaši spokojenost. 
A tak pořizujeme a zpracováváme novinky, 
opatrně plánujeme akce na rok 2021 (doufej-
me, že se uskuteční) a věříme, že se v naší/
vaší knihovně cítíte minimálně stejně dobře 
jako doma . 

Jana Štěpáníková 

Kultura/Cestování

PROVOZNÍ DOBA MÍSTNÍ KNIHOVNY 
BOLATICE BĚHEM VÁNOČNÍCH SVÁTKŮ 2020

Pondělí 21. 12. 8:00 – 11:00 13:00 – 16:30 
Úterý 22. 12. 9:00 – 14:00  
Středa 23. 12. ZAVŘENO 
Čtvrtek 24. 12.  SVÁTEK 
Pátek 25. 12. SVÁTEK 
Sobota 26. 12. SVÁTEK 
Neděle 27. 12. ZAVŘENO 
Pondělí 28. 12. 8:00 – 11:00 13:00 – 16:30 
Úterý 29. 12. 8:00 – 11:00 13:00 – 15:00 
Středa 30. 12. ZAVŘENO 
Čtvrtek 31. 12. ZAVŘENO 
Pátek 1. 1. 2021 SVÁTEK 
Pondělí 4. 1. 2021        8:00 – 11:00                 14:00 – 16:30 

 



19Kultura/CestováníBOLATICKÝ ZPRAVODAJ l istopad - prosinec 2020

Kniha o stavebněhistorickém 
průzkumu zámku zaujme 
především milovníky 
architektury a historie 

Příprava knihy 
o stavebněhistorickém 
průzkumu kostela a kaple

Barokní zámek v Bolaticích je jednou ze dvou dominant v obci a jednou z jejich tří kulturních 
památek v obci (ještě kostel sv. Stanislava a kaple sv. Mikuláše).

Nachází se v centru obce a v minulosti (ještě před 2. sv. válkou) byl obestavěn hospodářskými 
staveními. Do zámku byl vstup velkou bránou z dnešní ulice Hlučínská, ale na to si již pamatuje 
jen hrstka lidí. Zámek a celý hospodářský dvůr byl postaven cisterciáky z Velehradu, kterým 
obec kdysi náležela. Po josefínských reformách se koncem 18. století stali novými vlastníky 
zámku zakladatelé místní části Borová bratři von Henneberg a později knížecí rod Lichnov-
ských. Obec Bolatice získala zámek do svého majetku po roce 1990.
Před deseti lety vydala obec knihu „Od pravěku k současnosti“ o minulosti obce Bolatice. 
A v knize je i zmínka o zámku. 
Stavebněhistorický průzkum zámku provedený Mgr. Lucii Augustinkovou, Ph.D.,z Ostravy 
a PhDr. Danuškou Kouřilovou z Opavy přináší však mnohem více poznatků o našem zámku 
a jeho okolí. Vydáním této knihy se obec Bolatice snaží poskytnout veřejnosti ucelenější pohled 
na historii obce. A snad se to i tímto vydáním knihy daří.                  Herbert Pavera

V  rozpočtu na příští rok je vyčleněno 150.000 Kč na zpracování knihy o stavebněhistorickém 
průzkumu kostela sv. Stanislava a kaple sv. Mikuláše.

I tato kniha, na které budou opět pracovat Mgr. L. Augustinková a PhDr. D. Kouřilová, by měla 
ještě více přiblížit historii naší obce.
Na knihu se pak můžete těšit koncem příštího roku, nejpozději v roce 2022.

Herbert Pavera

Poděkování obci za zřízení služby Senior Taxi 
Bolatice a panu řidiči Ladislavu Curylovi 

Je to fajn, pozvat si pana Ládíka, 
on totiž řídí obecního taxíka. 

Hlučín, Ostrava, Opava, to je jeho denní trasa
a ten taxík je pro nás důchodce opravdová spása.
Doveze nás na místo, kam člověk potřebuje, 
pan Ládík dělá pro nás vše a u starších občanů to sympatie vzbuzuje.
I Vám musíme poděkovat, pane starosto, 
že jste k tomu všemu zaujali na OÚ pozitivní stanovisko. 
Na nás dříve narozené ještě někdo myslel
a ten úžasný nápad s taxislužbou vymyslel. 
Koronavirus, ten prevít, omezil nám taxíkem cestování, 
ale my důchodci, co využíváme taxíka, jsme měli velké přání. 
Všechno aby skončilo, korona i nošení roušky, 
pan Láďa aby se vrátil do taxíku a my lidi už nezažívali žádné zkoušky. 
Zbožné přání může každý mít, to je věc jistá, 
ale nikdo z nás neví, co se zase na nás lidi chystá. 
Možná, že dál budeme nosit roušku do taxíku, na druhé s ohledem, 
budeme přes roušku mluvit, zdravit a děkovat pohledem. 
Co nám další podzimní dny přinesou o Covidu, nevíme, 
ale co víme, že taxislužbu pro důchodce si vzít prostě nesmíme. 
Stáří, to není jenom věk, to už všichni víme, 

mladým se to řekne, ať pohybem krev rozproudíme.
Tělo však klade odpor, když cvičíme, 
jen málokdy se stane, že hůlky odhodíme. 
Tu nás bolí, tu nás píchá, pořád si na něco stěžujeme, 
už více porozumění ve svém věku potřebujeme. 
Na pomoc nám přišla z obecního úřadu zpráva, 
že pro starší důchodce je tu pomocník „doprava“.
Taxislužbou to nazýváme, na řidiče pana Láďu spoléháme.
Zařídí, zajistí, dá nám vždy vědět, 
přesně ví, u kterého doktora budeme sedět.
Tak si toho všeho považujeme
a za služby, které jsou nám poskytovány, děkujeme.
Tak jako klas v poli dozrává a přijde čas zkosit jej, 
tak i život člověka dochází do fáze života, chtěj, nechtěj…
U člověka je to někdy tak, že potřebuje pomoc v danou chvíli, 
třeba přesunout se k doktorovi, kdo je po ruce pomoci k plánovanému cíli? 
Taxislužbu na to máme, pana Láďu zavoláme, objednáme
a jak se tam dostaneme, nikdo z nás si s tím hlavu neláme. 
I stáří může být pro člověka krásné, ale je umění stárnout
a ten, kdo dokáže přijmout podmínky života, může to zvládnout. 

(spokojená a nadšená občanka)
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Vážení zákazníci.

Za těch 30 let máme už leccos za sebou… 
Tisíce staveb, sta�síce tun materiálů, milióny 
pokreslených a popsaných papírů, milióny hodin práce… 
a především �síce lidí okolo toho všeho, kteří mají práci, 
jistoty a našli smysl života v tom, co dělají.
To, že nám to vydrželo tak dlouho, znamená, 
že to děláme dobře, děláme to rádi a chceme. 
Má to svoji trvalou hodnotu. Ten parádní pocit z toho, 
jen tak něčím nenahradíš… 
Mít vliv na to, v čem, jak a kde žijeme, zavazuje a povznáší. 
Pomáhá nám to překonat těžkos�, protože to má prostě smysl… 

Buďme k sobě vstřícní, chovejme se k sobě s úctou, buďme pokorní a děkujme, 
že jsme a můžeme tu být jeden pro druhého.  

Buďme zdrávi!

tým DK1

Závěr roku v FK Bolatice
Tak jako všechny organizace, spolky a další subjekty, tak i fotbal v Bolaticích byl tento rok 

ovlivněn celosvětovou pandemickou situací. Z těchto důvodů se nemohla uskutečnit Valná 
hromada klubu. Jarní část soutěžního ročníku 2019/2020 nebyla zahájena vůbec. Během pří-
pravy na nový ročník se naše áčko mužů zúčastnilo I. ročníku Prajzského poháru. Nový ročník 
se rozjel zkraje srpna, odehrála se polovina podzimu a z důvodů vyhlášených Vládou ČR byl 
podzim opět ukončen. Zbylá utkání podzimu by se měla odehrát koncem zimy a brzo zjara 
a na ně postupně navázat celé jaro. Mělo by to tak být, ale jaká bude skutečnost, to nám asi 
nikdo v tuto dobu nebude schopen říct.
V letošním soutěžním ročníku 1.A třídy nastupovali naši A muži se stejným trenérským triumvi-
rátem ve složení Jirka Šula, stále ještě hrající Víťa Baránek a Tomáš Kretek. Vedoucím týmu je 
Libor Sněhota. Kádr se před zahájením podzimu omladil, kdy skončil Martin Sebrala, ze zdra-
votních důvodů Tomáš Balarin, pracovně a časově už to nevycházelo Rosťovi Hartošovi, Michalu 
Ballarinovi. Více příležitostí začali dostávat naši mladí odchovanci. Z Dolního Benešova přišel 
na roční hostování Aleš Baránek, v létě na přestup jeho bratr, bývalý ligový hráč a mládežnický 
reprezentant, Honza, který musel ze zdravotních důvodů svou profesionální kariéru ukončit, 
a na přestup z Píště bývalý dorostenecký odchovanec Baníku Ostrava Vašek Chromečka. Po tře-
tině podzimu máme 10 bodů a pohybujeme se uprostřed tabulky. Ani k jednomu utkání jsme 
však nenastoupili kompletní, trenéři museli prakticky každé kolo měnit sestavu, a to jak ze 
zdravotních, či pracovních důvodů, nebo byli někteří hráči v trestu za červené karty. Co se týče 
počtu vstřelených a obdržených branek v porovnání s našimi soupeři, tak dosavadní osmá 
příčka odpovídá i těmto statistikám. Nejlepším střelcem je se čtyřmi góly Honza Šula. Do zimní 
přípravy vstoupí mužstvo se stejným trenérským obsazením a minimálně ve stejném složení. 
Do III. třídy okresní soutěže vstoupilo naše béčko mužů. Podzim našim borcům sice nevyšel 
podle představ, ale i tak jsme v nedohrané části podzimu na čtvrtém místě s pětibodovou 
ztrátou na první Sudice, ale máme zápas k dobru. Příležitost dostávají především hráči širšího 
kádru áčka mužů a ti jsou doplňováni dalšími našimi mladými odchovanci a staršími hráči. 

Touto cestou chceme jít nadále a jak v áčku, tak v béčku dávat příležitost naší mladé gene-
raci. Trenérem béčka je nově Zdenek Duda s Tomášem Kretkem, spolu s vedoucím Alfrédem 
Feilhauerem.    
Náš dorost pod vedením Mirka Kretka je po podzimu v okresním přeboru na šestém místě. 
Mladší žáci, hrající okresní soutěž 1+5, jsou první. Nejpočetnější je kategorie přípravek, máme 
mladší a starší, kdy hlavním trenérem žáků je David Steffek, kterému pomáhají Roman Kramář 
a Michal Ballarin a někteří rodiče dětí. U všech mládežnických kategorií, ale především u těch 
nejmenších neustále platí, že na prvním místě je výchova a příprava kluků pro to, abychom šli 
nastoupenou cestou, to je nastupovat s našimi muži, s vlastními odchovanci, kteří mají vztah 
ke klubu a k Bolaticím především.   
V letních měsících jsme oficiálně ukončili práce na rekonstrukci hlavního hřiště, stavba byla 
kompletně předána a na podzim se zde již několik utkání odehrálo. Poděkování patří všem, kteří 
se na realizaci podíleli, ale především poskytovateli dotace, Ministerstvu mládeže a tělovýchovy 
ČR, obci Bolatice, která se velkou měrou podílela na dofinancování, a dále Moravskoslezskému 
kraji, který rovněž poskytl ze svého rozpočtu část finančních prostředků. 
Příprava proběhne tradičně v našem areálu, hale ZŠ Bolatice a koncem ledna je zajištěno zimní 
soustředění na chatě Rozárka v Klokočově na Slovensku. V rámci přípravy bychom měli odehrát 
další ročník Prajzského poháru a případné další přípravná utkání především na hracích plochách 
s umělým povrchem v Kravařích i jinde v okolí. O termínech přípravných utkání budou naši příz-
nivci seznámeni plakáty ve skříňkách u DOS a na hřišti FK.
Vzhledem k pandemické situaci nebudeme v lednu 2021 pořádat tradiční Sportovní ples.
I touto cestou zvu všechny naše členy na Valnou hromadu klubu, která by se měla uskutečnit 
v sobotu 20. 2. 2021 v prostorách restaurace Barca (na hřišti). O případné změně budeme naše 
členy dopředu informovat.
Závěrem přeji všem členům, příznivcům a obyvatelům naši obce příjemné a klidné prožití Vánoc 
mezi svými nejbližšími a do nového roku 2021 pevné zdraví, štěstí a rodinnou pohodu.

Za Fotbalový klub Bolatice Josef Boček, předseda klubu


